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De grote Franse dichter Mallarmé zei ooit eens: “Er ontbreekt een heden”.  Deze woorden waren 
van toepassing op de jaren na 1880, maar gelden ook voor het begin van de twintigste eeuw. 
Er is geen gedachte meer over de tijd. Overmorgen is abstract en eergisteren onbegrijpelijk. 
We spreken niet meer over tijd. Die zijn we kwijt. We spreken over mentaliteit. De mentaliteit 
uit de verbeelding van Balkenende. Er ontbreekt weliswaar een heden en een toekomst in 
Nederland, maar een VOC mentaliteit kunnen we missen als kiespijn. 

Het VOC verleden dat niet in de officiële Nederlandse canon terechtkwam was het rampzalige 
faillissement van de compagnie. De late VOC mentaliteit werd gekenmerkt door fraude 
en corrupt mismanagement. Dit klein Hollandse drama is door onze historici nauwkeurig 
in de doofpot gestopt. Nu onze minister president het deksel lichtjes optilde komen de 
onwelriekende dampen de kunstenaar tegemoet. Genoeg om zijn verbeelding te prikkelen. 
In de verbeelding van de kunstenaar zien we de opengesperde muil van het VOC geweld dat 
even oorspronkelijk is als de ontvankelijkheid voor wat gebeurt is. We dienen echter goed te 
beseffen: De verbeelding is natuurlijk altijd al fantasmatisch bewerkt. De verbeelding van de 
kunstenaar ontkent altijd al wat zich zintuiglijk aandient om het om te vormen tot een irreële 
sublieme kunst. Ze herinnert ons eerst en vooral aan de wreedheid van onze eigen verbeelding. 
Deze wreedheid, die uiteindelijk niets anders is dan de wreedheid van de menselijke vrijheid, 
is de voorwaarde voor de totstandkoming van wat we ‘realiteit’ noemen, maar blijft daarin 
noodzakelijk verborgen. Zodra deze ‘realiteit’ wordt gekleurd door de heldhaftige historie van 
de VOC is er alles aan gelegen om de zoete verblinding van de schone kunst dit huzarenstukje 
te actualiseren. De kunst kan de liberale burger een indruk geven van onze onwerkelijke 
VOC vrijheid. Zodra Balkenende ons meegeeft slechts te leven om onze absolute vrijheid te 
realiseren, is elke zorg om het eigen leven misplaatst en zelfs verdacht geworden. Haar doel 
is de bestaande ordening van Nederland tot niets te herleiden zodat vanuit dit niets de mens 
de volle vrijheid toevalt.  En tegenover dit liberale niets, dat de voorwaarde is voor vrijheid, 
telt al het andere even niet meer. Een ander woord voor deze vrijheid is terreur. Uiteraard 
wil Jan Peter geen bloed laten vloeien. Dat is ongepast en keurig uitbesteed aan de terreur 
van de media.  De VOC maatschappij biedt de burger producten en identificatiemodellen 
aan waaraan zijn verlangen naar verspilling en exces kan bevredigen. Het product kunst is 
het ultieme verspillingsobject. Het is een metaconsumptieartikel. Als object dat nergens toe 
dient functioneert het als schijnvoorstelling waar de burger in de realiteit voor terugschrikt.  
Als de media onophoudelijk inspelen op de fascinatie voor het kwaadaardige toegedekt met 
een of andere positieve boodschap dan weten we hoe de VOC vlag erbij hangt. Het kwaad 
wordt ofwel uitgeschakeld ofwel gepresenteerd als een noodzakelijk kwaad (“onze jongens in 
Uruzgan”) dat wordt aangewend voor de goede zaak. 
Kortom: laten we VOC kunst maken! Voor de goede zaak. 

editorial
VOC IS VOC

Raymond Taudin-Chabot Dutch artist, currently studying at Goldsmiths in London Still from Calm, 2005 
(Duration: 4m53s, Shot on 16mm)
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Nicoline van Harskamp uit „Freedomism Chart“ 2007 
post-its, pen,  afmeting variabel
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by Allard van Hoorn

Just back from Shanghai. Been there now for four and a half of the 
last eleven months. Shanghai, the Paris of the East. Or maybe the 
New York of the East. But also poor as hell behind the glimmering 
facades and the huge smiles on the huge faces that seem to stare at 
you everywhere. In real life, but also on the endless rows of paintings 
of the endless line of Chinese artists who copy culture the same way 
they copy products. So, apparently there were loads of great artists 
who came to Shanghai in the eighties and nineties but they started 
painting portraits of smiling people collectively as this is what the 
Western market absorbs, like a money craving sponge. This market 
is the current bubble. But not forever. Probably India is next. Start 
looking for cheap buys now. Go to Bombay and load a truck full while 
you can still get it for close to nothing. 

Development goes crazy. People watch a neighborhood the size of 
several football fi elds get wiped out by some bulldozers in a few 
weeks. They watch it like a reality show on TV from their window 
on the 23rd fl oor of their building in a compound called Brilliant City. 
Everything facing south, everything facing the endless rise of the 
armies of capitalism. The armies that house the worker soldiers of 
the new China. The endless seas of concrete that fi ll the landscape 
until the horizon. In sites that seem to have no names. Filled with 
people who seem have no name either. They are immigrants from all 
over or maybe from the bulldozered places. They are not registered. 
Cities with names you never heard of suddenly fi ll up with these 
migrant workers to become the largest in the world. I heard there are 
26 million now. I heard 28. Nobody knows, nobody counts. People 
who grew up in these places come back after a year and have to 
navigate by map, the skylines changing like the bamboo forest. The 
streets shooting through them like the decks of fl ight carriers, many 
stories high.

Work ethic is high too. Ambition. Work seven days a week, ten to 
twelve hours a day. Often more. Salary for a worker 56 Euro a month. 
Often less. Dollar, where is the love Caecilia sings when I put the 
image of one of these apartment buildings on my blog. I studied 
Brilliant City at Suzhou Creek. The half-empty blocks gaping at you 
from above, waiting to be fi lled by the ever-expanding troops of 
progress. Culture lost. Or replaced rather by a copy-culture. This is a 
project researching the crossover between the dynamic and the static. 
I take architecture as the ultimate cultural realization of western 
civilization as one point of departure and singing as one of the most 
ancient forms of communication as the second. Now I crossbreed 
the static and the dynamic and see what happens. Maybe looking for 
something that wasn’t there before, maybe something in between 
the existing layers. There has to be a way of looking differently and 
seeing new things, new ways of feeling, smelling, touching.

The documentation consists of taking photos of the Shanghai 
skyline. I then make an abstract interpretation of these skylines of 
the newly built Skyscraper Park called Brilliant City at Suzhou 
creek. I use silver tape on PVC colored yellow and red symbolizing 
wealth and happiness. Subsequently I blog these images straight to 
www.viewshifter.blogspot.com and ask different professional 
singers to give a free-interpreted vocalization of these images. In this 
way the energy is transformed from static into dynamic. 

And so the search goes on. In the way that R. Buckminster Fuller 
designed new architecture from studying cell structures. I believe 
there is something hidden in all current science as all current 
knowledge is arbitrary up to a certain level because it develops ge-
neration upon generation on existing theories. New combinations 
between current disciplines like singing and architecture can point to 
solutions hidden so far. As Buddhism and quantum mechanics thrive 
to solve the riddles of the universe equally by reducing knowledge 
to nothingness leading to enlightenment or describing physical 
matter in ever-increasing detail, trying either to control by letting 
go or letting go by control, ultimately to fi nd the answer to Life, the 
Universe and Everything (from The Hitchhiker’s Trilogy by Douglas 
Adams). I believe there is a hidden answer somewhere between the 
things that we know today. Something that might be an integral of 
the Infra-mince, the in-between-like state of energy described by 
Marcel Duchamp in 1945. It is a still-hidden dimension of contact 
between different forms of energy that can reveal an entire new from 
of reality altogether.  

The singers for this project are Caecilia Thunnissen and Emilia Majello. 
Caecilia Thunnissen studied theatre and acting at the Theaterkade in 
Amsterdam as well as Theatre, Film and Television Science (MA) at the 
University Utrecht. Emilia Majello Neapolitan songwriter, painter and 
actress. She sings colors and paints music. To listen to these songs 
you can visit www.allardvanhoorn.com/biography_ifa.asp

Allard van Hoorn is beeldend kunstenaar, tot voor kort woonachtig 
in Barcelona. Momenteel heeft hij geen vaste verblijfplaats en reist 
hij in de wereld van lokatie naar lokatie om deel te nemen aan kunst-
projecten, tentoonstellingen en evenementen. Voor de HTV is hij als 
reporter actief.

colophon 

Allard van Hoorn
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reportage
SINGING THE 
SKYLINES

de persoonlijke vrijheid hebt om te zeggen wat je 
wil; vrijheid van meningsuiting. Volgens mij zijn 
we het daar allemaal wel zo’n beetje over eens 
dat dat moet kunnen. De kwestie is hoe je op de 
economische lat zit. Denk je dan van “Je moet 
kunnen zeggen wat je wil maar we moeten wel 
zorgen dat alles eerlijk verdeeld is in de wereld en 
we hebben verantwoordelijkheid voor elkaar, voor 
elkaars welzijn en welvaart.” of zeg je van “We zijn 
zo vrij en de individuele vrijheid is zo hoog dat 
economische vrijheid erbij hoort dus accepteren 
we een soort kapitalisme dat iedereen vrijlaat 
om wat dan ook te doen, waarin we niemand 
beschermen, tenzij we wat geld overhebben en aan 
‘charity’ doen.” In die economische vrijheid zit een 
enorm gat, een enorme spanning van links naar 
rechts. Dat is waar die ‘Freedomism Chart’ -die ik 
zelf heb verzonnen want het woord ‘freedomism’ 
bestaat helemaal niet- over gaat. Ik heb gezocht 
naar allerlei ideeën en individuen die in die lijn 
denken van pure individuele vrijheid maar met 
verschillende ideeën over de economische factor, 
over wat de ultieme consequentie daarvan is. Als 
je helemaal links gaat kijken heb je de anarchisten 
met hun collectieve verantwoordelijkheid, dan 
ga je door naar allerlei eco-groepen en dan heel 
langzaamaan kom je in het midden ongeveer 
uit op de situationisten, die heel erg gaan voor 
allerlei experimenten met de economie, die zeggen 

“we willen een maatschappij waarin mensen 
kunnen spelen.”. Rechts krijg je de liberalen, 
individualisten, de objectivisten en dan de 
libertariërs. De humanisten hangen ook ergens in 
het midden, vervolgens ga je helemaal door naar de 
free-market-extremists of de anarcho-kapitalisten. 
Zo heb je de hele rits gehad. Je kunt de kunstenaar 
dus overal een beetje tussenplaatsen, het ligt er 
een beetje aan wat voor een kunstenaar je bent.

MF:  Waar plaats jij jezelf?

NvH: Links van het midden sowieso. Ik heb altijd 
mijn praktijk gecombineerd met anarchistisch 
activisme dus daar heb ik steeds mijn werk 
in ‘geplaatst’. Ik geloof absoluut in collectieve 
verantwoordelijkheid, distributie van welvaart 
en van kennis vooral. In die zin voel ik me 
verantwoordelijk, het is niet zo dat ik alles maar 
kan doen, mijn werk staat in dienst van iets anders, 
niet alleen maar van mijn eigen subjectiviteit. Maar 
ik hou ook van het situationisme, van het idee dat 
je kan spelen en dingen kan omdat je nou eenmaal 
de welvaart hebt. En het is niet eerlijk want niet 
iedereen heeft die welvaart, maar het is wel een 
soort voorwaarde waarop je kunt experimenteren.

Werk van Nicoline van Harskamp is nog tot 1 april 
2007 te zien in Casco (www2.cascoprojects.org) 
in Utrecht in de solotentoonstelling “To Live Outside 
the Law You Must be Honest”.

interview
NICOLINE VAN HARSKAMP

“FREEDOMISM” 
door Maartje Fliervoet

Nicoline van Harskamp (1975) studeerde aan 
de Koninklijke Academie in Den Haag en ver-
volgens aan het Chelsea College of Art and 
Design in Londen. Voor haar projecten verbleef 
ze onder andere in Istanbul (Platform Garanti), 
Christiania (vrijstaat in Kopenhagen), Californië 
en Berlijn. In het kort gezegd onderzoekt ze het 
concept van vrijheid en politieke structuren in 
onze maatschappij.

MF: “Kun je eerst misschien iets vertellen over hoe 
het komt dat je binnen je onderzoek vanuit een 
consumptiekritische houding een interesse hebt 
ontwikkeld de idee van vrijheid en je bent gaan 
bedienen van een politieke- of bedrijfslevenachtige 
taal?”

NvH: “Natuurlijk heb ik wel consumptiekritische 
dingen gedaan maar meestal deed ik projecten 
waarbij ik de kunst op een andere plek wilde 
plaatsen, dus werken voor landschapsarchitecten 
in Londen bijvoorbeeld, of dat je een consultatie 
doet van wat mensen willen met een publieke 
ruimte of acties neerzetten in een publieke ruimte 
of een soort psychogeografi e of situationistische 
dingen. ‘Superswops’ (tijdelijke winkel waar geen 
geld werd geaccepteerd maar alleen werd geruild 
op basis van onderhandelingen-red.) ging ook heel 
erg over de straat en over waarom kunst niet in 
een galerie hoort. Mijn werk was een extensie van 
dingen die ik al deed, activisme of actie voeren. 
Maar toen ik echt ging werken voor een ‘council’ 
in Londen werd op een gegeven moment mijn plek 
heel onduidelijk. Zo van, ik doe consultatie in een 
woonwijk en dan kunstdingetjes maar intussen 
gaat die informatie wel naar de gemeente of naar 
planners. Dat kan wel goed werken omdat je ook 
een buffer bent of een ‘mediator’, maar ik snapte de 
politiek erachter niet meer zo. Voor wie werken we 
eigenlijk? Als je werk doet in de openbare ruimte, 
gaat het altijd over regulering, over wat er wel en 
niet mag. Aan de andere kant gaat het ook over het 
activeren van een locatie of van ‘the public sphere’, 
een ruimte waarin discussie plaatsvindt en waarin 
je kritiek kunt leveren. Dat is waar democratie op 
zou horen te drijven. Je zou in die zin ook naar 
Hannah Ahrend kunnen kijken die geschreven 
heeft over welke criteria je voor politieke processen 
nodig hebt: geweldloosheid en een platform voor 
communicatie. Je hebt heel veel van dat soort 
kunstprojecten gehad; ‘relational aesthetics’ en 
een groot aantal kunstplekken, Platform Garanti 
bijvoorbeeld, willen dat faciliteren. Dus meer 
‘discursive practise’. Als je daaraan denkt gaat het 
niet alleen over het creëren van een podium voor 
een discussie met anderen via een kunstproject 
maar ook over het activeren van plaatsen. Als je 
het hebt over een binnensteedse problematiek dan 
hebben kunstenaars vaak de opdracht om daar 
iets aan te doen om de anonimiteit op te heffen en 
om te zorgen dat er weer een ‘sense of community’ 
komt, enzovoorts. In die zin vind ik BAVO ook heel 
interessant met hun ‘Manifest tegen de Creatieve 
Stad’.  Hoe maak je zo’n ‘creatieve stad’ terwijl er 
om je heen de armste mensen van de buurt leven? 
Dat kun je alleen maar doen door die mensen weg te 
duwen of weg te stoppen. In Engeland kwam, sinds 
Labour de macht kreeg, ineens heel veel interesse 
in ‘regeneration’ en het beter maken van de arme 
wijken. Als ‘regeneration’ goed wordt uitgevoerd 
dan worden de woningen onbetaalbaar voor de 
mensen die daaraan hebben meegewerkt. Ik denk 
dat dat in het verhaal van de BAVO-architecten 
ook doorspeelt. Kunstarmoede is een ander soort 
armoede, zij trekken daar leuke conclusies uit.”
 

en daar krijg ik voor betaald. Dat is verkoop van 
diensten, dat is een hele moderne manier van 
werken. Ik maak geen producten. Dus in die zin 
wijkt het niet zo af van wat er verder gaande is om 
me heen. Ik zit toch meer in het systeem van een 
consultant of van de specialist en dat vind ik op 
zich ook wel een mooie term. Ik ben natuurlijk 
bij uitstek een specialist omdat ik alles weet van 
mijn visie op dingen! Specialisten hebben ook een 
functie in de moderne maatschappij. Ik vind het 
wel prettig om daarin een stapje verder te gaan.”

MF: “Dus kunstenaars zouden sowieso wat jou 
betreft eigenlijk wel specialisten genoemd kunnen 
worden?”

NvH: “Kunstenaars hoeven toch niet allemaal 
hetzelfde te doen?”

MF: “Nee, maar ze zijn allemaal wel, als ze góed 
zijn, heel erg gespecialiseerd in datgene waar zij 
mee bezig zijn.”

NvH: “Ja, bij uitstek, ja. Het kunnen entrepreneurs 
zijn met ideeën of met een visie, daar hoef je geen 
dingen voor te produceren.”

MF: “Waar we het nog niet over hebben gehad is die 
‘Freedomism Chart’ (nieuw werk in ontwikkeling 
waarin van Harskamp een tabel heeft gemaakt van 
post-its waarin iedere post-it de naam draagt van 
een politieke stroming die zich bezighoudt met het 
‘vrijheidsdenken’. Uiteindelijk is het de bedoeling 
dat achter iedere post-it een videoportret komt. 
In dit nummer van de HTV hebben we er een 
aantal opgenomen-red.). Iets wat me gewoon 
opviel, is dat sommige termen van het politieke 
gedachtegoed van links naar rechts verschuiven 
of op beide richtingen toepasbaar zijn, zoals het 
libertarisme. Wat je zelf ook zegt, je weet nog niet 
waar de ‘artist’ moet, ik heb ook het gevoel dat er 
misschien hier en daar nog andere dingen van plek 
zouden kunnen verwisselen. Het geeft ook een 
beetje dat gevoel doordat je met post-its werkt.”

NvH: “Ja dat kan allemaal nog gebeuren.”

MF: “Zou het dan een ‘ongoing project’ zijn?”

NvH: Ik denk dat het vooral betekent dat er iets bij 
kan komen. Er kan ook nog wel wat verschuiven. 
We hebben het over dat neo-liberalisme maar 
‘liberaal’ in Nederland is natuurlijk iets heel 
anders dan ‘liberal’ in het Engels of in Amerika. 
Dat heeft een heel andere betekenis, dat wil ik heel 
duidelijk hebben. Liberalen hebben het idee dat je 
vrijheid of individuele vrijheid propageert maar 
je kunt ook economische vrijheid propageren. 
Je zou kunnen denken dat kunst enorm bezig 
is met persoonlijke vrijheid, het is bijna een 
voorwaarde voor welke kunst je ook maakt dat je 

MF: “Maar jij had teveel het gevoel dat je in een 
dubbele positie terecht kwam?”
 
NvH: “Nee. Niet een dubbele positie. Dat is niet 
alleen waarom ik ermee gestopt ben op die 
manier, maar het waren wel de vragen die het bij 
me opriep, het gaat over: “voor wie maak ik dat?” 
en “wie gaan het gebruiken?”en de mensen die 
ik daarvoor interview of de mensen voor wie ik 
dan zoiets openstel, “hoe verhouden die zich tot 
mijn opdrachtgever?” en niet zozeer tot mij, want 
dat is wel duidelijk. Dan zit je ineens in hele rare 
processen. Dan zit je er tussen in en je zit in een 
soort molen en het is niet helemaal duidelijk wat 
het nou precies dóet. ”
 
MF: “Hoe zie jij jouw positie als kunstenaar binnen 
de samenleving?”

NvH: “Je zou kunnen zeggen “Kunst is 1 op 1 en het 
is subjectief.” Bij de libertariërs en de objectivisten 
vooral, gaat het om de ultieme subjectiviteit en 
die zorgt voor productiviteit en daaruit komen 
allemaal geweldige dingen voor die allemaal vrij 
verkocht worden. Dat is dan objectivisme. Maar 
pure subjectiviteit, zo zou je het kunstenaarschap 
kunnen benoemen. Een persoon de op puur 
subjectieve manier naar dingen kijkt en dat ook 
heel duidelijk maakt. Dit is wat ik weet of geleerd 
heb en dit is wat ik er van maak. Vervolgens biedt 
je dat aan. Eigenlijk ben ik dan een soort fi lter. De 
vraag is: “stel ik mijn werk in dienst van een soort 
activisme of ben ik activist of sta ik als kunstenaar 
juist heel erg aan de andere kant?” Met die 
ultieme vrijheid en die ultieme subjectiviteit zou 
je ook hele rechtse conclusies kunnen trekken, 
dan gaat het over verantwoordelijkheid en dat is 
een beetje de grote kwestie. Als je mensen aan 
de uiterst rechtse kant hebt dan nemen ze geen 
verantwoordelijkheid voor de ander; het gaat om 
individuele vrijheid. De mensen aan de linkse 
kant nemen juist heel veel verantwoordelijkheid 
voor de ander en het uiterste geval daarvan is 
natuurlijk een soort dictatuur. Maar het gaat dus 
om collectieve verantwoordelijkheid en daar geloof 
ik absoluut in. In die zin vind ik het logischer om 
mijn werk te laten zien in een instituut dan om 
mijn werk op de markt te gooien. Instituten zijn 
een platform waar ik mijn werk kwijt kan, maar ik 
ben bijvoorbeeld ook bezig met het werken met of 
in universiteiten, dus daar heb je een academisch 
platform waar research thuishoort. Ik weet niet 
of je ooit gehoord hebt van de ‘Artist Placement 
Group’, dat is een Engelse organisatie, die is heel 
vroeg begonnen. Die bestaat nog steeds en die ging 
het idee uitvoeren dat kunstenaars in bedrijven 
werkten en dan betaald werden net als andere 
mensen. Ik vind het een heel mooie manier van 
werken, het maakt het heel erg ‘slippery’ voor 
de kunstenaar omdat je natuurlijk nooit meer 
een soort morele ‘high ground’ kunt innemen 
en dat kan ook eigenlijk helemaal niet, daarom 
vind ik dat hele idee dat je echt heel streng moet 
kijken naar waar je je kunst laat zien eigenlijk 
een vreemd soort purisme. Ik heb ook samen 
moeten werken met de politie en dat vind ik heel 
onprettig; zeker als ze heel enthousiast worden, 
maar het is een beetje een ‘slippery slope’. Dat 
is ook waar de spanning inzit in het werk. Ik zou 
dat een hele goede manier vinden om te werken.
Het stíkt in Nederland van de consultants; van de 
mensen die geen producten maken en daar toch heel 
vet van leven. Als kunstenaar doe ik dat eigenlijk 
ook en of ik nou voor een instituut werk of voor een 
museum…. Ik heb wel voor een museum  gewerkt,  
maar dan gewoon om een werk te produceren 
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TROTS ZIJN OP NEDERLAND

gedaan in al die jaren. Dat wil ik ruiterlijk toegeven. 
Want waar gehakt wordt, vallen spaanders. Nee, 
ik veridealiseer het verleden niet. Maar ondanks 
alle tekortkomingen van onze voorvaders, is onze 
vaderlandse geschiedenis wél inspirerend. 
 Vóór de afgelopen parlementsverkiezingen is er 
veel gezegd en geschreven over de Turkse genocide 
op de Armeniërs. Mijn partij heeft Nederlanders 
van Turkse huize geweerd van de kandidatenlijst 
voor de komende verkiezingen. Zij wilden die 
gruwelijke volkerenmoord niet erkennen. Onze 
normen en waarden zeggen ons dat we hen een 
geschiedenislesje moeten leren. Duidelijk laten 
weten waar je voor staat. Dat is ook hier van 
belang.
 
Als Nederland richten wij ons op de bebloede 
handen van anderen, over de grens. Want onze 
handen zijn schoon. In Nederland respecteren we 
de mensenrechten. Dat hebben we door de eeuwen 
heen geleerd. Zoals we dit jaar het jubileum van 
Michiel de Ruyter met een gerust hart vieren, 
hebben we dat enkele jaren geleden met die van 
die inspirerende VOC gedaan. We brachten de 
beschaving naar de Oost en de West. Maar nog 
steeds hebben we een missie. En daarom brengen 
we onze normen en waarden nu naar Amsterdam-
Oost en -West. Weer die VOC-mentaliteit!

door Beterweter

Maandenlang stak Balkenende de loftrompet op over de VOC-mentaliteit in grote en kleine zaaltjes. 
Toen hij zichzelf in het parlement herhaalde maakte dit veel reacties los. Ik voelde me geïnspireerd om 
zelf maar een toespraak voor de premier te schrijven, waarin ik voor hem invul wat hij vergat te 
zeggen.
Het Nederlandse nationalisme heeft haar eigen uitgevonden tradities als Koninginnedag en een keur 
aan historische feesten waarin het ‘wij’-gevoel gevormd wordt. Een van de belangrijkste slagzinnen 
van dit nationalisme is “waar een klein land groot in is”. Hoewel niet altijd benoemd, wordt hiermee 
gerefereerd aan de tijd waarin de Republiek met haar opkomend kapitalisme door de combinatie van 
haar militaire en economische macht even de wereldzeeën als de hare kon beschouwen. De VOC is de 
afkorting die deze tijd symboliseert. Dat deze ‘Gouden Eeuw’ nog steeds zo genoemd én geroemd 
kan worden is een uitdrukking van de hegemoniale positie in de samenleving van het kolonialistisch 
revisionisme dat ten grondslag ligt aan het Nederlandse nationalisme. 
 Deze nooit uitgesproken toespraak werd eind 2006 gepubliceerd in het najaarsnummer van de 
antiracistische krant “De Fabel van de Illegaal”. Ter provocatie heeft een lezer dit woordenfestijn op-
gestuurd aan Balkenende. In een persoonlijke reactie neemt hij de “gefi ngeerde tekst” ter kennisgeving 
aan. Ik lees dat als instemmend geknik. Een aanbod om de premier van woorden te voorzien heb ik tot 
op heden echter nog niet ontvangen. Gelukkig maar, want zo had ik de tijd om de toespraak voor deze 
gelegenheid te herschrijven. 

Vanaf anderhalve eeuw geleden mochten meer en 
meer Nederlanders stemmen. Ook zij moesten ge-
loof in ons land krijgen. Vandaar dat we oude 
helden in een nieuw rood-wit-blauw jasje staken. 
Wie noch voedsel noch kleren had, kon zich nog 
immer wikkelen in de driekleur. En de rode vlag 
laten staan.

Elke natie heeft een selectief geheugen. Ook de 
Nederlandse. Dat is maar goed ook. Er zijn 
altijd wel mensen te vinden die menen dat de 
schaduwzijden de bloedrode draad van de vader-
landse geschiedenis moeten vormen. Maar we 
moeten niet blijven hangen in dat negativisme. 
Wat gebeurd is, is gebeurd. We moeten onszelf 
leren vergeven. We mogen van onszelf weer met 
opgeheven hoofd in de spiegel kijken. Ook dat 
is tolerantie. Nederland is een land waar we met 
z’n allen best trots op mogen zijn!  

Fredie Beckmans

bezitten, dan maak je het tot je eigendom. Als 
het gaat om vragen over vernieuwingsdrang, dan 
kunnen we hen tot voorbeeld nemen. Zij boden veel 
inheemsen een nieuwe uitdaging. Op het land dat wij 
voor hen ontwikkelden, of in het hiernamaals. Ook 
brachten onze mannen van stavast van die andere 
compagnie,  de WIC, vele Afrikaanse talenten naar 
Nederlands Nieuwe Wereld. Helemaal aan de over-
kant van de Oceaan. Werk was er genoeg in die 
tijd. Iedereen kon meedoen, betaald of onbetaald. 
Dat is nou die VOC-mentaliteit!
 
We kennen ook allemaal de verhalen over scheur-
buik. De duizenden schrijnende gevallen van 
arme jongemannen, die op zoek naar een beter 
leven een schip opstapten. Het zijn beelden die 
in het geheugen zijn gebrand. Dat zij onderweg 
overleden, doet mij nog pijn aan mijn hart. Aan de 
andere kant hadden we het zonder hen natuurlijk 
nooit gered. De werkelijkheid is wel dat ze er zelf 
voor kozen om op dat schip te stappen. Om mee 
te doen. Daar zijn we hen eeuwig dankbaar voor. 
Voor die VOC-mentaliteit. Want Nederland is een 
land waar we trots op mogen zijn!
 
En daarom erger ik me wel eens aan mensen 
die negatief doen over dat beetje bloed aan onze 
handen. We hebben vast wel eens iets verkeerd 

Als ik hoor dat er gesproken wordt over Harry 
Potter, dan zeg ik: ook ik, als premier van dit land, 
kan niet toveren. Aan de andere kant droom ik wel. 
Van de jaren 50, toen ik als kleuter het land leerde 
kennen. Het gezin als hoeksteen. De vrouw achter 
aanrecht en kinderwagen. Dominee en pastoor 
brachten nog een bindend stemadvies uit. Toen 
we nog trots waren op ons land. Als Nederland 
hadden we nog normen en waarden, mijn normen 
en waarden.
 
Soms droom ik ook een beetje van de Gouden 
Eeuw. Een Nederlandse droom. De eeuw waarin 
handel en nijverheid bloeiden, waarin we de zeeën 
bevoeren en ook over de grens ons mannetje 
stonden. We bedwongen het water met onze dijken 
en schepen. Aan de andere kant dwongen we ook 
respect af als Nederland. Bij de mensen in de Oost 
en de West die vaak op eigen kracht niet konden 
meekomen in de vaart der volkeren, niet konden 
deelnemen aan de beschaving. Het laat zien waar 
een klein land, ons land, groot in kan zijn.
 
Nu zie je dat mensen weer interesse krijgen in de 
vaderlandse geschiedenis, in onze helden uit die 
tijd: Jan Pieterszoon Coen, maar vooral ook Michiel 
de Ruyter. Zij hadden die koopmansgeest en onder-
nemingszin, die VOC-mentaliteit: als je iets wilt 
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Het vreemde is, of misschien is dat helemaal 
niet zo vreemd, dat overheid en bedrijfsleven 
hier zo nauw samenwerken. De doelstellingen 
van overheid en bedrijven sluiten haarfijn op 
elkaar aan; namelijk het stabiliseren van de 
Afrikaanse landen zodat het beter gaat met de 
mensen en er geen ethische druk meer is van 
wiedergutmachung of samen delen. Er hoeven 
dan geen schulden meer kwijt te worden 
gescholden of nieuwe leningen verstrekt. Als 
je met hulpverleners praat zeggen ze: “Maar 
mensen zijn gewoon lui, als ze genoeg te eten 
hebben, gaan ze gewoon zitten. Ze denken niet 
na over toekomstplanning of inrichting van 
hun leven. Ze zijn een dusdanige horizon niet 
gewend. Je moet ze stimuleren.” Maar betekent 
dat dat wij hun horizon in moeten vullen? Dat 
zij straks in een postindustriële maatschappij 
wonen die geen industrialisatie heeft gekend? 
Een continent creëren zonder geschiedenis? Of 
misschien vooral onze geschiedenis importeren 
om dat animistische, primitieve maar zo gauw 
mogelijk te vergeten. Het komt eigenlijk hierop 
neer: wij weten niet wat goed is. Wij weten 
alleen wel dat ondragelijk lijden, hongersnoden, 
kindersterfte, onderdrukking, onderdrukking 
van de vrije pers en de ongelijkheid van man 
en vrouw slecht[s] zijn. En dat willen we als 
verlichtte samenleving wel uit de wereld helpen. 
Maar is de methode, het exporteren van het ‘vrije 
markt denken’, de manier om deze dingen de 
wereld uit te helpen? Dit is een weinig gehoorde 
vraag in de ontwikkelingsindustrie. Misschien 
vooral omdat de gemiddelde Afrikaan rijk wil 
worden, en praktisch alle Afrikanen denken 
dat alle Europeanen rijk zijn en de vraag of de 
vrije markt wel een oplossing is een luxe vraag 
is, die je alleen kan stellen als je net naar de 
supermarkt bent geweest.
 Als wij het idee hebben dat het nodig is om 
te zorgen dat het beter gaat in Afrika, dan gaat 
het om zeer delicate materie die niet zomaar op- 
gelost kan worden en waarbij ‘gewoon helpen’, 
kan resulteren in misverstanden, valse ver-
wachtingen en instabiliteit die vanzelf opduikt 
als verwachtingen niet vervuld worden. Waarom 
leren we niet van de fouten uit het verleden 
waarin het ‘vermarkten’ van het continent 
heeft geleid tot de desastreuze situatie van dit 
moment?  

De auteur vertrekt eind juli naar Ethiopië om 
aldaar een vrij radiostation op te zetten i.s.m. 
een lokale universiteit.

www.rethio.org and www.radioinethiopia.org

HET VULLEN 
VAN LEGE 

HARTEN EN 
VOLLE ZAKKEN

Ontwikkelingshulp onder het 
mom van zelfhulp aan de ander

door Niels ten Oever

Bijna iedereen heeft er wel eens over na- 
gedacht of anders ga je er in een misantro- 
pische bui vanzelf wel eens aan denken:  
‘Kan ik niet echt wat gaan doen voor de 
wereld? Gewoon mensen helpen.’ Maar 
wie kan je helpen, behalve jezelf?

Ontwikkelingsorganisaties hebben er de laatste 
jaren alles aan gedaan om in een ander daglicht 
te komen. Dit moest ook wel, enerzijds vanwege 
de geruchten over inefficiëntie, onbehoorlijk 
bestuur en gesjoemel met kindertekeningen 
bij het ‘Foster Parents Plan’, nu eenvoudigweg 
‘Plan’ geheten, en anderzijds vanwege het 
naïeve, knullige en koloniale imago dat ont-
wikkelingshulp had. Er wordt steeds meer 
belang gehecht aan de samenwerking met lokale 
hulporganisaties en de doelstellingen worden 
steeds meer geformuleerd in termen van 
efficiëntie, duurzaamheid en zelfredzaamheid. 
Behalve dat de lokale bevolking niet meer slechts 
wordt gezien als een hulpeloze massa, wordt er 
nu ook van ze verwacht dat ze zelf een rendabele 
zaak gaan draaien; een potentievolle massa. De 
motivatie hiervan is dubbel: projecten draaien 
door, ook zonder hulp van het donorland en er 
wordt een eigen economie opgestart. Ja, u leest  
het goed, een eigen economie. Nu is deze term  
misschien een beetje misplaatst, omdat, zoals 
u weet, een economie in het vrije westen 
nooit is afgesloten en open is voor allerlei 
spelers. Tenzij er protectiemaatregelen worden 
opgevoerd op het moment dat het de markt van 
een ‘donorland’ zou kunnen treffen natuurlijk.  
Nu de vrije markt van de eerste wereld te 
duchten krijgt van de markten van de vroegere 
communistische tweede wereld worden er 
hulptroepen gezocht in de derde wereld. Zo 
gaat het altijd, degenen die onderaan de sociale 
ladder staan moeten altijd voorop in de oorlog. 
Net als alle Afro-Amerikanen die landden bij 
‘D-Day’ maar nooit te zien zijn in films over dit 
onderwerp als ‘Saving Private Ryan’ en ‘The 
Thin Red Line’. De Afrikaanse markt wordt 
ontgonnen en klaargemaakt om te dienen als 
groeimarkt door het stellen van eisen aan de 
financiële administratie van een land vóór er 
bilaterale hulp wordt verleend, maar ook via 
handelsmissies en microkredieten. Nu de lokale 
markt daadwerkelijk kapot is gemaakt door 
dumping kunnen we haar van de grond af naar 
ons model weer opbouwen en ontginnen. En als 
dit dan ook nog eens duurzaam gebeurt worden 
alle corporate responsibility targets ook nog 
eens gehaald, zodat het erg verantwoord staat 
op de website.

“Actually it ís all about being happy. Getting up in the morning and deciding you’re going to be happy. 
You have to work at it. Because we all have little things we have to go through. Rich or poor.”

Julika Rudelius, “Stills from Forever” (Video installation, 16:40 min, 2 synchronized DVDs English, 2006) 
On view at Nothing Else Matters Recent acquisitions 24/02/2007 – 28/05/2007 
De Hallen, Grote Markt 16, Haarlem
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stand te brengen. De betekenaar VOC liet de samenleving toe om 
een lijn te trekken door de fragmentarische ervaringen met, en de 
ambigue gevoelens over de verschillende kabinetsmaatregelen 
van de afgelopen jaren. Bovendien stelde het hen in staat om de 
systematische samenhang en alles doordringende werking van 
deze maatregelen in te zien. Sprekend hiervoor was dat daags na de 
confessie van Balkenende, de betekenaar VOC een heel eigen leven 
begon te leiden in de maatschappelijke discussies. Het drieletterwoord 
vermenigvuldigde zich razendsnel en hechte zich vast aan tal van 
substantieven: zo sprak men van de ene op de andere dag van de 
typische ‘VOC-maatregelen’ die passen in het ‘VOC-beleid’ van ‘VOC-
minister’ Balkenende. 

Het is deze ongewone vorm van verlichting die volgens ons vandaag 
meer dan ooit nodig is in Nederland, en wel omdat het de huidige 
‘expertocratie’ omdraait. Zo wordt het algemeen aangenomen dat 
niet iedereen over de capaciteiten beschikt om te begrijpen hoe 
sociale processen werken en hoe deze kunnen worden gestuurd, én 
dat dit ook helemaal niet erg is. Vervolgens wordt ‘politiek’ – of wat 
daarvan overblijft – overgelaten aan een kleine kring experts die 
op de een of andere manier inzicht verwierven in de noodzakelijke 
gang van de geschiedenis. Gewone stervelingen kunnen dan ook op 
beide oren slapen en deze experts alle ruimte bieden die ze nodig 
hebben om slagkrachtig op te treden en de noodzakelijke offers die 
zij eisen zonder morren inwilligen. Wat de onfortuinlijke Balkenende 
met zijn VOC-profetie over zich uitriep was precies het omgekeerde: 
het veroorzaakte een uniek politiek moment waarin de zwijgende 
‘stomme’ massa beter dan wie ook begreep wat het beleid inhield 
waarvan Balkenende & co slechts slaafse navolgers zijn.
 De koloniale oprispingen van de Minister-President – ook al werden 
ze al snel ingeruild voor andere termen – vormden zo de aanleiding 
voor een zeldzaam politiek moment. De vele straatinterviews op 
allerhande populaire en minder populaire tv-programma’s waarin 
het Nederlandse volk allerlei tegenstrijdige opinies ten tonele bracht 
ten aanzien van de VOC-mentaliteit, ontnam immers de bevoorrechte 
positie van de zogenaamde ondernemers in de Nederlandse 
samenleving van haar natuurlijke, onvermijdelijke karakter. Het 
waren vooral de voorstanders die benadrukten dat het een noodzaak 
is om een specifi eke, ondernemende groep uit de samenleving op een 
troon te zetten – van waaruit ze kunnen acteren als de rechterhand 
van God.

3  Van een compleet naar een krachtig Nederland
De vraag die voor ons ligt is of we dit unieke moment kunnen 
vasthouden? Het eerste wat nodig is, is om de VOC-nostalgie 
te situeren binnen de verharding van het politieke discours in 
Nederland en de terugkeer hierbinnen van ‘stoere’ termen. Zo worden 
we de laatste jaren om de oren geslagen met termen als dynamiek, 
slagkracht, gidsland, en ga zo maar door. Nederland lijkt zichzelf 
collectief te onderwerpen aan een sessie peptalk. Het krachtenveld 
wordt ingeprent dat er ‘niets mis’ is om de eerste van de klas te 
willen zijn en het inzetten op krachtige sectoren en dynamische 
elementen in de maatschappij. Elke tegenstand wordt nonchalant 
afgewimpeld als ‘politiek correct’ of ‘het gevolg van misplaatste 
schuldgevoelens’. Illustratief op dit vlak is de verandering, binnen 
amper enkele jaren tijd, van de keywords van het Nederlandse Grote 
Stedenbeleid. Dit bijzondere beleid streefde lange tijd naar wat ze de 
‘complete’ of ‘onverdeelde’ stad noemde en focuste op het integreren 
van achtergestelde groepen en het evenwaardig ontwikkelen van de 
fysieke, sociale en economische aspecten van de stad. Al snel kwam 
men op de proppen met de ‘krachtige stad’ als centrale slagzin en 
termen als ‘sociale herovering’ en ‘doorzettingsvermogen’. In de 
praktijk betekende dit een harde aanpak van overlast en criminaliteit 
en het stevig inzetten op het economisch ontwikkelen van de stad. 
Kortom, terwijl het concept van de ‘complete stad’ nog ingebed is 

door BAVO

1  Terug naar een koloniale toekomst 
Het is alom bekend dat 2006 het jaar was waarin de populariteit 
van Minister-President Jan-Peter Balkenende en het vertrouwen 
dat in hem gesteld werd mateloos toenam. Dit vertrouwen wordt 
doorgaans gelezen als blijk van waardering voor de manier waarop 
hij Nederland opnieuw naar de voorste regionen van het peloton 
leidde. Dat Balkenende & co hierbij harde maatregelen doorvoerde 
vaak tegen de volkszin in, wordt hierbij niet gezien als een smet op 
zijn prestatie, maar integendeel als bewijs van diens vooruitziende 
blik en leiderschap. Want, zo stellen velen, nu we van een gezonde 
kritische afstand kunnen terugblikken op voorbije crisisjaren kan 
geen mens ontkennen dat de offers die gevraagd werden aan de 
maatschappij niet alleen onvermijdelijk, maar ook terecht en nuttig 
waren. Zelfs het progressieve kamp lijkt gedwongen om Balkenende 
te feliciteren met zijn topprestaties en benadrukt de noodzaak om 

– mits een kleine aanpassing in de verdeling van de lusten en lasten 
– het huidige succes vast te houden.
 Al lijkt het tegendeel het geval, wij stellen dat deze breed gedragen 
consensus over het nut en voordeel van Nederlands comeback het 
nieuwe hoogtepunt vormt van ideologische verblinding. De stilletjes 
weggeëbde kritiek toont hoe Nederland elke gezonde refl ectie op 
het regeringsbeleid – die onmiskenbaar van neoliberale snit was 

– staakte en langzamerhand wegzonk in een collectieve roes van 
aanvaarding en aanpassing. 
 Niettemin herinneren we ons uit 2006 één helder moment, één 
kort ogenblik waarop de politieke passie over Balkenende’s visie op een 
welvarende Nederlandse maatschappij tot een ongekend kookpunt 
steeg. We denken dan aan het moment waarop de Minister-President 
de negatieve stemmingmakerij in de Nederlandse samenleving 
counterde met de profetische woorden: “Laten we blij zijn met elkaar. 
Laten we zeggen: Nederland kan het weer: die VOC-mentaliteit. 
Over grenzen heen kijken. Dynamiek!”1 Kortom, de mentaliteit die 
Nederland vandaag ontzegd is – door een misplaatst schuldgevoel? – 
is deze van de goede oude koloniale dagen, toen Nederland onder het 
vaandel van de Vereenigde Oost-Indische Compagnie haar actieveld 
uitbreidde naar de overzeese wingewesten. Anders dan dat de MP 
verwachtte, bleek hij met deze profetie – en in het bijzonder het 
letterwoord ‘VOC’ – het Nederlandse krachtenveld onder te dompelen 
in verwarring en verdeeldheid over zijn recept voor een dynamisch 
Nederland. Het dwong immers iedereen om ondubbelzinnig kenbaar 
te maken of het verheffen van de ondernemers tot het kloppende hart 
van de samenleving gerechtvaardigd is of niet? En zo ja, welke offers 
hiervoor mogen gebracht worden?
 Het meest opmerkelijke van Balkenende’s optreden was echter 
de nagedachte: ‘toch?’ waarmee hij naïevelijk – en zelfs een beetje 
verbaasd – reageerde op de onrustige reacties onder zijn toehoorders, 
de verzamelde leden van de Tweede Kamer. Ook al was Balkenende 
zelf de eerste om daags na zijn profetie zijn woorden af te zwakken 

– hij legde uit vooral de moedige ondernemersmentaliteit van de VOC 
te appreciëren en niet hun eigenlijke acties, zoals onder andere de 
slavenhandel – toch is zijn initiële vragende reactie uiterst betekenisvol. 
Het maakt duidelijk dat de VOC-mentaliteit dé dominante beleidslijn 
was tijdens de laatste jaren van het regeringsbeleid, ook al dachten 
anderen daar blijkbaar anders over. Het schandaal is dus niet 
zozeer dat Balkenende openlijk en ongestoord zijn inspiratie kan 
putten uit een afgrijselijke en vooral onhoudbare episode van de 
vaderlandse geschiedenis (wat hem feitelijk een revisionist van de 
koloniale misdaden maakt). De veel belangrijkere vraag is hoe het 
mogelijk is dat de VOC-mentaliteit de laatste jaren zo gemakkelijk 
een succesvolle comeback kon maken in het Nederlandse beleid? En 
verder, hoe het in hemelsnaam mogelijk is dat deze ‘terugkeer van 
het verdrongene’ niet op veel meer maatschappelijk verzet gestoten 
is? Alsof de triomfantelijke terugkeer van de ondernemersmentaliteit 
een natuurfenomeen is, dat hoogstens wat ingebed diende worden 
aan de hand van een aantal sociale herstelmaatregelen.

2  Politieke passie in de polder
Het wonderlijke van de betekenaar ‘VOC’ is dus dat het zowel de 
aanleiding als medium was van een maatschappijbrede opleving 
van de politieke passie in Nederland. Bevolkingsgroepen die zich 
tot dan toe aan de oppervlakte gehouden hadden als het aankwam 
op deze neoliberalisering van de Nederlandse samenleving namen 
plots ongemeen duidelijk stelling pro of contra het idee dat onze 
sociale welvaart vooral baat heeft bij steun aan ondernemende types 

– niet aan zij die echt steun behoeven. Vooral de Nederlanders van 
Antilliaanse en Surinaamse afkomst communiceerden in niet mis 
te verstane woorden dat Nederland nood heeft aan alles behalve de 
hergeboorte van de VOC-mentaliteit – dit om voor de hand liggende 
redenen. Niet alleen kennen zij vanuit hun eigen familiegeschiedenis 
precies wat de VOC-mentaliteit inhoudt, ook zijn zij het die door de 
huidige obsessie met de ondernemersgeest vaak de eersten zijn die 
buiten de boot vallen. 
 Met het uitspreken van de betekenaar VOC verzeilde Balkenende 
in de logica van wat Jacques Lacan het ‘point de capiton’ noemt. Dit 
is een knooppunt dat – in al zijn onbeduidendheid – de magische 
kracht bezit om de verschillende, soms tegenstrijdige betekenaars die 
rondgaan in een situatie (een liefdesrelatie, literaire tekst of politieke 
strijd) vast te pinnen, en hierdoor eerst een stabiele betekenis tot 

in de gedachte dat integratie en samenhang de voorwaarde is voor 
een duurzame economische ontwikkeling, dan laat de ‘krachtige stad’ 
niets aan de twijfel over: enkel een slagkrachtige economie maakt 
eventuele sociale herstelregelingen betaalbaar.
 Deze discursieve verschuiving bewijst nogmaals dat de veel be-
sproken ‘postsocialistische conditie’ – de shocktherapie waarmee 
voormalig communistische landen (gedeeltelijke) geïntegreerd 
worden in de globale markt – niet uitsluitend gereserveerd is voor 
de landen uit het voormalige Oostblok. Zoals Immanuel Wallerstein 
argumenteert is dit de dominante conditie geworden van alle landen 
en in het bijzonder een ‘dikke’ welvaartsstaat als Nederland.2 Het zou 
een illusie zijn om te denken dat de institutionele en economische 
veranderingen waaraan de Oost-Europese landen vandaag onder-
worpen worden op wonderbaarlijke wijze aan Nederland voorbijgaat. 
Parallel met de omwenteling in de Oost-Europese landen, is ook 
Nederland druk doende haar concurrentiepositie veilig te stellen op 
de globale markt en zich zonodig te herpositioneren. Denk maar aan 
de manier waarop het Rijk de afgelopen jaren haar investeringen 
fl ink terugschroefde en concentreerde in wat zij ziet als haar 
kernactiviteiten of ook wel ‘de hoofdstructuur’ genoemd. Het gaat hier 
om de strategische assets van Nederland: elementen die Nederland 
een competitief voordeel kunnen bieden op internationaal niveau en/
of bepalend zijn voor het vestigingsklimaat van Nederland.3

 De andere kant van deze specialisering op Rijksniveau is dat – 
conform de vandaag heersende managersnormen in het bedrijfsleven 

– alle beleidstaken die buiten de kernactiviteiten vallen worden 
afgestoten en uitbesteed aan de lagere echelons. De laatste worden 
dan gevraagd om zelfredzaam te opereren en de eigen broek op te 
houden. Deze tendens benoemt men ook wel eufemistisch als het 
‘bouwen aan een lokaal draagvlak’. Feitelijk komt het er op neer dat het 
lokale beleid uitgeleverd wordt aan haar zogenaamde marktpartners 
en haar dwingt publiek-private samenwerkingsverbanden aan 
te gaan. Hierbij is het cruciaal om te zien hoe de suggestie van 
symmetrie en gelijkheid tussen de partners totaal misleidend is. 
Niet alleen brengen marktpartijen vaak tot negentig procent van 
de investeringen op, ook worden overheden vaak gedwongen mee 
te investeren om überhaupt aan de onderhandelingstafel toegelaten 
te worden. Als er te kiezen valt tussen de uitbouw van een sociaal 
netwerk of een sterke economie, kiest men dan ook meestal voor 
de laatste (door middel van loonsmatiging, het fl exibiliseren van de 
arbeidsmarkt, etc.) Sociale maatregelen verworden hierdoor tot een 
bijgedachte waarover men pas zal nadenken als eerst stevig ingezet 
is op de zogenaamde ‘trekkers’ (de veelverdieners, de bohémiens, de 
creatieve klasse, etc.) en er zo draagvlak ontstaan is, zoals men het 
dan formuleert, om enkele herstelmaatregelen te treffen. 

4  Het spookbeeld van de Gouden Eeuw 
De duidelijke paniek om de concurrentiepositie veilig te stellen op 
de globale marktplaats, neemt in Nederland een bijzondere vorm 
aan. We denken dan aan de angst om ‘achterop te blijven’ in de 
‘vaart der volkeren’ en omgekeerd de drang om ‘samen sterk’ te staan 
ten aanzien van de uitdagingen van de 21ste eeuw. Deze nationaal-
chauvinistische sentimenten die Nederland graag ‘over zichzelf 
vertelt’ worden namelijk gevoed door de overtuiging dat Nederland 
zich door haar hele geschiedenis heen steeds in de voorhoede bevond 
van globale ontwikkelingen en de rol van gidsland vervuld heeft 

– en dan in het bijzonder in de Gouden Eeuw: de periode waarin 
Nederland volgens de historicus Immanuel Wallerstein uitgroeide 
tot het eerste globale wereldrijk.4 Het is dit beeld dat nooit veraf is – 
zoals pijnlijk bleek uit Balkenende’s VOC-nostalgie – in hedendaagse, 
politieke pleidooien voor dynamiek, de noodzaak om de creativiteit 
van ondernemingen niet aan banden te leggen en voor het uitbouwen 
van een slagkrachtige economie. Immers, in het licht van de glorietijd 
van de Gouden eeuw zou het niet minder dan een vervreemding van 
de eigen volksaard zijn om niet in te zetten op de dynamiserende rol 
van ondernemers.
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worden de ontwikkelingslanden zo niet alleen in 
een afhankelijke toestand gehouden, maar wordt 
hun onderontwikkeling ook gecultiveerd. Landen 
met een lagere ontwikkelingsgraad vervullen zo 
voor de Westerse landen meer dan ooit de rol van 
productieplantage (met goedkope arbeidskracht 
en fl exibele arbeidsvoorwaarden). 
 Al deze praktijken tonen hoe de koloniale ver-
houdingen vandaag genormaliseerd zijn in markt-
relaties en zo de ongelijke verhouding en ont-
wikkeling eerder verstevigd dan afgezwakt is. We 
hebben er het raden naar of Balkenende deze 
praktijken verstond onder van de VOC-mentaliteit 
nieuwe stijl. In ieder geval volgt zijn pathetische 
uitroep om ‘met elkaar blij te zijn’ dé logica van het 
superego die de huidige relatie van de EU-landen 
met de nieuwkomers (zoals Roemenië) en de armste 
ontwikkelingslanden (Gambia) ondersteunt en hen 
elke reden tot klagen ontzegt. Men voert dan aan 
dat de ongelijke machtsverhoudingen inderdaad 
voortduren, maar deze landen er nog veel erger aan 
toe zouden zijn zonder en daarom toch best benut 
wordt als basis van een interessante ‘win-win’.

6  … én aan het thuisfront
Deze ‘win-win’-fi losofi e (waarbij men uitgaat 
van ongelijke partners die elk hun meerder- of 
minderwaardige positie optimaal exploiteren) 
bepaalt niet alleen de buitenlandse relaties, maar 
wordt ook gecultiveerd in eigen land. We hoeven 
hier maar Balkenende’s oproep voor een terugkeer 
naar de ondernemermentaliteit van de VOC te 
koppelen aan zijn – al dan niet oppervlakkig – 
pleidooi voor de traditionele Nederlandse normen 
en waarden, en dan in het bijzonder deze van de 
familie als basiseenheid van de samenleving. De 
familie zou vandaag onder grote druk staan en om 
die reden extra aandacht verdienen – recentelijk 

bekrachtigd door een nieuwe ministerpost voor 
Jeugd en Gezin. Het is echter opmerkelijk dat het 
‘heilige’ karakter van de familie – en al de utopische 
kwaliteiten die hieraan toegekend worden van 
eenheidszin, opvoeding en kennisoverdracht – 
niet heeft geleid tot beschermende maatregelingen 
onder de laatste kabinetsperiodes. Eerder het 
tegendeel is het geval, de bijzondere status van 
de familie betekende in de praktijk dat deze 
opgezadeld werd met tal van maatschappelijke 
lasten, waar de Nederlandse samenleving geen 
oplossing meer voor ziet – of niet bereid is om 
er verantwoordelijkheid voor op te nemen. We 
denken hierbij niet alleen aan de toenemende 
onderwijskosten die ten laste vallen van de familie, 
maar ook aan het recente voorstel om ouders te 
laten opdraaien voor eventueel crimineel gedrag 
van hun kinderen. Eerder dan dat dergelijke 
maatregelingen de familie als hoeksteen van de 
samenleving herkennen en hiervoor waarderen, 
lijkt het omgekeerde het geval: fundamentele 
kosten en risico’s voor de reproductie van de 
samenleving worden overgedragen op de familie. 
De lofzang aan de familie moet dan ook niet gezien 
worden als tegenstrijdig aan de VOC aspiraties 
van Balkenende, maar als complementair. Zijn 
lippendienst aan de familie is onderdeel van zijn 
droom van een ondernemend Nederland. Hierin 
vervult de familie een sleutelrol als kweek- en 
visvijver van hoogopgeleide arbeidskrachten, 
als vangnet voor disfunctionele elementen, 
enzovoorts.
 Met dezelfde ondernemerblik wordt er in 
Nederland momenteel naar de grote steden 
gekeken. We denken dan in het bijzonder aan de 

Het al dan niet doelbewust mobiliseren van 
nationaal-chauvinistische emoties over deze ver-
gane glorietijd van Nederland is uiteraard de 
ultieme manier om elke politieke discussie over 
de huidige neoliberalisering van de samenleving 
te manipuleren door verwijzing naar een zonder 
twijfel geïdealiseerd verleden. Men vergeet dan 
welke offers deze culturele bloeiperiode materieel 
mogelijk maakte (denk aan de uitspraak van Walter 
Benjamin dat er geen document van de beschaving 
bestaat die tegelijkertijd geen document van 
barbarij is). De Gouden Eeuw is niettemin veraf 
genoeg – voor de meerderheid in ieder geval – om 
van stal gehaald te worden als een symbool van de 
symbiose tussen een ondernemende en dynamische 
houding van een selecte groep pioniers ten aanzien 
van de wereld en een welvarend Nederland. 
Het spreekt voor zich dat dergelijke ‘fetisj van 
onproblematisch succes’ elke maatschappelijke 
discussie platslaat over de precieze invulling van 
termen als ‘ondernemen’, ‘dynamiek’ en ‘pioniers’. 
Omgekeerd voedt het de overtuiging dat, in het 
licht van de vele uitdagingen die de globalisering 
stelt aan het Nederlandse volk, het laten varen van 
de oer-Hollandse ondernemersgeest niets minder 
dan een aanslag betekent op het eigen welzijn en de 
sociale afbraak onder de eerste kabinetsperiodes 
van Balkenende pijnlijk doch noodzakelijk is.

5  Nederland kan ‘het’ weer: overzee…
Hiermee belanden we bij de vraag van de specifi eke 
invulling van Balkenende’s hernieuwing van de VOC-
mentaliteit. Zoals iedereen weet was Balkenende 
er als de kippen bij om te benadrukken dat het 
hem niet ging om de verwerpelijke slavenhandel 
en de reductie van overzeese gebieden tot nieuwe 
jachtvelden. De vraag is dan uiteraard wat dan 
wel de betekenis is van de VOC-mentaliteit voor 
de Nederlandse samenleving vandaag. Met andere 
woorden: over wat moeten we blij zijn met elkaar, 
wat is ‘het’ dat Nederland weer kan en over welke 
grenzen moeten we heen kijken?
 Een eerste punt hierbij is dat alhoewel de 
directe koloniale machtsverhouding van westerse 
landen naar overzeese gebieden verdwenen is – dit 
moeten we Balkenende toegeven – niet wil zeggen 
dat deze geheel ontbonden is. Of preciezer gezegd, 
de oude koloniale verhouding van overheersing 
wordt voortgezet – en zelfs in verstevigde vorm 

– maar dan op een ander toneel. Zo is er de laatste 
tijd veel te doen rond de zogenaamde EPA’s 
(Economische Partnerschapakkoorden) die de 
Europese Unie afsloot met ontwikkelingslanden. 
Terwijl de EPA’s beide partners verplichten tot het 
opheffen van elke handelsbelemmering, houdt het 
geen rekening met tal van praktische problemen, 
zoals de ongelijke machtsverhouding tussen 
de partners of de indirecte steun van de EU aan 
haar eigen landbouwsector.5 Dit leidt tot absurde 
situaties waarbij het voor de armste Afrikaanse 
landen goedkoper is om westerse producten te 
importeren (denk aan de veelbesproken Hollandse 
uien in Gambia), dan de eigen productiecapaciteit 
uit te bouwen. De EPA’s dragen zo feitelijk bij aan 
de reductie van Afrika tot een afzetgebied van 
goedkope westerse producten.
 Arme landen worden ook meer en meer 
onderworpen aan de globale arbeidsdeling van 
kennis en arbeid, waarbij zij elk uitzicht verliezen 
om hun economie op een hoger niveau te tillen 
en door te stromen naar de club van ontwikkelde 
landen. Zo toont de documentairefi lm ‘We Feed 
The World’ hoe een land als Roemenië gedwongen 
wordt zaden van aubergines die bewerkt zijn met 
het zogenaamde ‘zelfmoordgen’ (dit zijn zaden 
die slechts één oogst opbrengen) aan te kopen 
van westerse bedrijven.6 Terwijl de westerse 
bedrijven zo verzekerd zijn van hun inkomsten via 
de auteursrechten van hun producten (waarmee 
ze in staat zijn verdere kennis te ontwikkelen) 

verscherpte aandacht voor stedelijke gebieden die 
achterop hinken in hun natuurlijke ontwikkeling, 
de zogenaamde achterstandswijken. Er heerst een 
grote angst – recentelijk nog vertolkt door oud-
minister Pieter Winsemius – dat deze buurten wel 
eens de hele stad en zelfs het hele achterland in een 
noodlottige, neerwaartse spiraal zullen meesleuren. 
Het valt op dat deze gebieden doorgaans op dezelfde 
manier beschreven worden als (voormalige) 
communistische landen, zoals Cuba bijvoorbeeld: 
dit is als gebieden waar een regime heerst dat om 
onverklaarbare redenen elke natuurlijke groei 
lamlegt.7 Om deze wijken uit hun zelfdestructieve 
cirkelbeweging te halen, wordt het vervolgens nodig 
geacht om een heterogeen leger van partijen zoals 
publieke overheden, woningcorporaties, project-
ontwikkelaars, buurtgemeenschappen, straat-
comités en kunstenaars los te laten op deze socio-
economische zwarte gaten en hen vrij spel te geven 
in het reanimeren van deze buurten. Zo kreeg de 
traditionele inzet van de publieke overheden voor 
deze achterstandswijken, recentelijk ruggesteun 
van 21 landelijke woningcorporaties die niet 
minder dan 2,5 miljard euro’s reserveerden voor 
de reanimatie van wijken die door de jaren heen 
de stempel van ‘onleefbaar’ en ‘onveilig’ opgespeld 
kregen – dit laatste overigens niet zonder hun 
eigen bijdrage, of eerder non-bijdrage.8 Het 
doel van deze heilige alliantie tussen politieke, 
economische, sociale en culturele krachten is 
dan om per direct de achterstandsbuurten ‘de 
grote sprong voorwaarts’ te laten maken en alle 
natuurlijke kwaliteiten van de stad te reactiveren: 
als een motor van emancipatie, verdraagzaamheid, 
ondernemerschap, etc. 
 Dat het deze partijen om meer te doen is dan 
het behoeden van de stad van haar uiteenvallen, 
is al meteen duidelijk in de benamingen van de 

achterstandsbuurten als ‘de nieuwe jachtvelden’. 
Of anders gezegd, het toekennen van tal van 
utopische kwaliteiten aan deze buurten – een 
grootstedelijk karakter, jeugdige populatie, 
spannende mix van subculturen – betekent 
allerminst dat zij niet vooral worden gezien als 
een unieke investeringskans met hoge returnvalue. 
Elke dag dat deze ruimtelijke activa niet uitgenut 
worden, zou een dag zijn waarop de stad ettelijke 
miljoenen euro’s misloopt, wat uiteraard wordt 
gezien als een regelrechte aanslag op haar con-
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currentiepositie. Geen wonder dus dat steden 
niet langer streven naar het stabiliseren van de 
woonmarkt, maar het devies van VOC minister 
Balkenende voor ‘dynamiek!’ te baat nemen om 
de bouw- en afbraakcycli te versnellen, het aanbod 
aan spannende woonmilieu’s te verbreden, nieuwe 
‘creatieve’ bevolkingsgroepen te introduceren en 
ga zo maar door. 

7  Conclusie: koloniseer jezelf!
We kunnen dus concluderen dat de VOC-
mentaliteit nieuwe stijl zich in eerste instantie 
richt op haar eigen achtertuin. Het is met andere 
woorden Nederland die zichzelf koloniseert. Als we 
gevraagd worden om ‘over grenzen heen te kijken’, 
dan is het precies om elke reserve hiertegen te 
laten varen. Wat deze kwestie des te urgenter 
maakt is dat we met deze zelfkoloniale processen 
nauwelijks iets nieuws onder de zon hebben en dus 
lijken te belanden in een eeuwige terugkeer van 
hetzelfde. In de eerste plaats mag het duidelijk zijn 
dat voor multinationals het onderscheid tussen 
koloniserende en gekoloniseerde landen al langer 
dan vandaag vervaagd is.9 Bovendien mogen we 
niet vergeten dat de Vereenigde Oost-Indische 
Compagnie algemeen beschouwd wordt als de 
eerste multinational, waarbij de Nederlandse 
staat zichzelf organiseerde als een bedrijf en zich 
zo ontsloeg van tal van wettelijke bepalingen en 
andere obstakels die hun winst- en groeicijfers in 
de weg stonden. De wildgroei aan verzelfstandigde 
gemeentebedrijven en dito stedelijke of regionale 
ontwikkelingsmaatschappijen – waarin de politiek 
uitgebreid wordt naar zogenaamde marktpartners 
en andere geprivilegieerde betrokken partijen – lijkt 
zich niet alleen op deze specifi eke VOC-strategie te 
inspireren, maar deze bovendien een nieuw élan 
te geven. Beslissingen die de hele maatschappij 
aangaan worden hiermee meer en meer gecon-
centreerd binnen nieuwe beslissingsorganen, die 
met hun ondoorzichtige, fl exibele en auto-cratische 
besluitvormingsprocessen de hele maat-schappij 
voor hun kar spannen. Dit toont hoe, om het 
met de woorden van André Gorz te spreken, “het 
kolonialisme niet alleen een optreden naar buiten 
is van het moderne kapitalisme, maar dat het ook 
een optreden is naar binnen, het vindt plaats in 
de boezem van de imperialistische landen zélf en 
wordt zonder enige breuk in de continuïteit, buiten 
de grenzen voortgezet.”  10   

  Noten
 1  Dit tijdens de Algemene Beschouwingen 2006. Zie:

  www.youtube.com/watch?v=L798qiQXVo4 

 2 Zie o.a. Immanuel Wallerstein, After Liberalism, New York: 

  The New Press, 1995.

 3 David Harvey, Spaces of global capitalism, New York: Verso 2006

 4 Zie: Immanuel Wallerstein, The Modern World-System,  

  volumes I, II en III. New York: Academic Press 1974, 1980 en 1989.

 5 Zie bijv. www.oxfam.org/en/policy/briefi ngnotes/bn0609_unequal_

  partners_EPAs 

 6 De fi lm ‘We Feed The World’ van regisseur Erwin Wagenhofer. 

  Zie: www.wefeedtheworld.nl

 7 Cf. Zizek, Plague of Phantasies, London: Verso 1997, p 276. 

 8 Zie: www.vpro.nl/programma/buitenhof/afl everingen/ 31489484/

  items/32964254/ 

 9 Slavoj Zizek, The Ticklish Subject, London: Verso 1999, p 215

10 André Gorz geciteerd in Paul Elshof, 

  Stadsvernieuwing, Amsterdam: Ecologische Uitgeverij 1976
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kunst, dat het een plek is voor mensen die niet in het systeem passen, 
geen ander thuis hebben. In die zin is de kunstgeschiedenis niet het 
meest geschikte middel om kunst te defi niëren omdat de verbeelding 
zich niet laat categoriseren.

R.B.: Wat is de positie van het museum in dit verband?

C.E.: Het is van belang een onderscheid te maken tussen openbare 
(publieke) en particuliere musea. Als openbaar museum draag je 
verantwoording zowel naar de (democratische) overheid als naar de 
ontwikkelingen in de kunstpraktijk. Juist dit spanningsveld vormt 
de drijvende kracht achter het openbare museum. Je bent dan ook 
voortdurend met mensen in contact, met politici, bestuurders, 
sponsors en onderhandelt over jouw positie als museum. Dit 
antagonisme tussen wat er van je verlangd wordt en wat je wilt 
doen voedt de noodzaak om verder te gaan, iets anders te doen, die 
‘vrijheid van’, waar ik het eerder over had, mogelijk te maken. Ik zie 
dit als een perfecte situatie omdat niemand zou weten hoe om te gaan 
met maximale vrijheid. Vandaar het nut van dit antagonisme.
 Als voorbeeld daarvan kan je denken aan de ‘Plug-In’ en het 

“Living Archive’ in het Van Abbemuseum. Beide stimuleren een 
pluralistische benadering door een voortdurende herinterpretatie van 
de geschiedenis van het museum en door de veelzijdige reacties op 
de collectie. Het is lastig om in dit verband de ervaring daarmee goed 
weer te geven omdat je dit in het gebouw zelf moet meemaken. Maar 
het gaat uiteindelijk om het scheppen van een gastvrije ruimte die 
uitnodigt om de bestaande verwachtingen los te laten zodat men de 
eigen verbeelding kan toelaten. In een kapitalistische samenleving 
als de onze, waar marketing ons voortdurend probeert te verleiden 
meer te consumeren, is dit geen eenvoudige opgave. Toch moet 
een openbaar museum zich tegen een dergelijke cultuur verzetten 
en alternatieven vinden. Men moet zich niet beroepen op de 
academische en elitaire traditie van de kunstgeschiedenis. Evenmin 
moet men proberen om op een populistische wijze te concurreren 
met de marktwerking. In plaats daarvan dient men zich voor te 
stellen hoe kunst op een diepgaande manier kan bijdragen aan het 
denken van mensen en hun manier van kijken naar de wereld. Dat 
is een uitdaging.

R.B.: Het overheidsbeleid dat zich richtte op de democratisering 
van de cultuur en de kunsten lijkt in veel gevallen in populisme uit 
te monden. De vraag van de consument en het bereiken van zoveel 
mogelijk publiek zijn tegenwoordig heilig, zo lijkt het. Hoe gaat u met 
deze ontwikkeling om?

C.E.: Laten we de politiek en het overheidsbeleid niet te snel de schuld 
geven. Museumdirecteuren doen vaak mee aan het populisme, zoals 
blijkt uit de hedendaagse discussie over de positie van het museum. 
Vaak gebruiken musea populistische argumenten om zich zelf te 
rechtvaardigen. Ik denk dat dit heel dom is. Het hangt natuurlijk 
samen met het feit dat het heel moeilijk is om vooruitstrevend of 
radicaal te zijn. Experimenten zijn niet eenvoudig. Een populistische 
benadering is gewoon makkelijker. Wat betreft de democratisering 
van de cultuur het volgende. Democratie en massacultuur zijn twee 
totaal verschillende zaken. Democratie gaat over minderheden, niet 
over de meerderheid, het volk of de massa. Denken in termen van 
de meerderheid of het volk is een benadering die in het fascisme 
of in totalitaire regimes wordt gehanteerd. In een democratie gaat 
het om de verschillen tussen minderheden en het feit dat je het niet 
met elkaar eens bent. Voor de kunst betekent dit dat het eigenlijk 
ondemocratisch is wanneer je dingen laat zien die mensen al lang 
kennen en die door de meerderheid vermakelijk worden gevonden. 
Ik ben er dan ook voor dat subsidies vooral worden gebruikt voor 
het stimuleren van een diversiteit die uitgaat van minderheden. Op 
basis van de aanwezige verschillen in de samenleving dient men een 
dergelijke diversiteit te defi niëren. Het kan dan een uitdaging worden 
om mensen die normaal gesproken niet tot ons publiek horen, zoals 
allochtonen of bijstandsmoeders, te prikkelen om met kunst iets te 
ervaren, zonder daarbij populistisch te worden. Dat zou de opdracht 
voor het museum moeten zijn.  

interview
CHARLES ESCHE

C.E.: Marketing is wezenlijk iets anders dan kunst omdat er andere 
belangen meewegen. Kunst zal nooit kunnen samenvallen met deze 
vormen van beeldcultuur omdat kunstenaars altijd de behoefte 
zullen hebben om aan controle – dat bij dergelijke vormen van beeld-
productie optreedt – te ontsnappen. Het is voornamelijk een ‘vrijheid 
van’ en niet een ‘vrijheid tot’ dat de kunsten motiveert. Ze zal zich 
altijd proberen te onttrekken aan verplichtende condities. 
 In de huidige tijd is het beeld uiterst ‘dun’ geworden. Dit hangt 
samen met de nieuwe media en de condities van de hedendaagse 
beeldcultuur. Wanneer je bijvoorbeeld kijkt naar religieuze iconen 
en je beseft dat er door de tijd veel mensen naar gekeken hebben en 
er veel over is nagedacht, dan maakt dit een dergelijk beeld zeer ‘dik’; 
het heeft zeer veel substantie en gelaagdheid. Bij een werk als de 
zwarte Madonna lijkt het alsof alle mensen die dit werk ooit hebben 
gezien nog steeds aanwezig zijn in het beeld. De hedendaagse kunst 
wordt gekenmerkt door een totaal andere situatie. Het scherm van 
een labtop kan oneindig veel beelden bevatten; hierdoor wordt elk 
afzonderlijk beeld heel dun, heel oppervlakkig. Daarbij komt dat het 
de hedendaagse mens ontbreekt aan geloof in de waarachtigheid 
van beelden uit de marketing of fotojournalistiek. De waarheid of 
zeggingskracht van dergelijke beelden is niet langer vanzelfsprekend. 
Bovendien hebben we tegenwoordig niet langer het idee dat dergelijke 
beelden verwijzen naar een werkelijkheid van ‘vlees en bloed’. Beelden, 
zoals uit de media, hebben een virtuele werkelijkheidswaarde ge-
kregen. Deze ontwikkelingen confronteren de kunsten met de vraag 
hoe hier mee om te gaan. Vraag voor de kunst van vandaag is: wat 
is er voor nodig om een ervaring te hebben die substantieel, rijk 
en gelaagd is, die een zekere mate van ‘body’ heeft? Hoe komt een 
dergelijke ervaring tot stand? Ik denk dat een dergelijke diepere 
ervaring tegenwoordig tot stand kan komen op basis van menselijke 
relaties, op basis van gedeelde ervaringen. Ervaringen die een zeker 
respect en een zekere tijd van de toeschouwer vergen en plaats vinden 
in een gedeelde ruimte.
 Wanneer ik kijk naar de kunst van vandaag dan heb ik het idee 
dat onze ervaring met substantie verschoven is van een ervaring met 
beeld in engere zin naar een gedeelde ervaring met tijd. Wanneer 
je tijd met iemand doormaakt en je persoonlijke ervaringen deelt, 
ervaringen die je raken, dan gaat het niet meer alleen om de ervaring 
met wat er op een dvd of de muur van een museum te zien is. Dit 
komt omdat je weet dat een dergelijk beeld weer weggaat, vervangen 
kan worden door iets anders. Ik heb de indruk dat de kwalitatieve, 
diepere ervaring verschoven is van een gerichtheid op een specifi ek 
beeld of object naar het delen van ervaringen met tijd en ruimte.
 Als het waar is wat ik hier naar voren breng zou dit impliceren 
dat wij niet langer in objecten moeten investeren maar dat wij ons 
moeten richten op het verzamelen van relaties met mensen, relaties 
met tijd en met dingen (condities) die een dergelijke ervaring tot 
stand kunnen brengen. Vraag is dus hoe we mensen kunnen vinden 
die dit soort substantiële ervaringen tot stand kunnen brengen. Dit 
impliceert dus niet noodzakelijk een beeld of een dvd; het gaat vooral 
om de context. Van belang is dan te weten hoe iets gemaakt wordt, 
voor wie dit bestemd is en hoe er ervaringen mee verkregen kunnen 
worden. Relaties tussen dingen en mensen en vooral tussen mensen 
onderling worden dan belangrijk. Natuurlijk kan het museum hierin 
een rol vervullen omdat het zich kan richten op die context en een 
plaats kan zijn waar mensen dergelijke ervaringen kunnen delen. Ik 
denk dat dit een functie van de kunsten kan zijn waarmee ze zich 
onderscheidt van de populaire beeldcultuur.

R.B.: Binnen het offi ciële kunstcircuit zie je dat de traditionele 
opvatting over kunst als representatie en als object nog steeds 
dominant zijn. Tegelijk zie je dat veel kunstenaars zich hier niets van 
aantrekken; ze gaan verbanden aan met andere maatschappelijke 
domeinen of disciplines, waarbij het maken van een object of beeld 
steeds minder vanzelfsprekend is. Wat is uw visie op deze ont-
wikkeling?

C.E.: Er bestaat een onderscheid en ook een spanning tussen de 
kunstgeschiedenis en kunst. De kunstgeschiedenis is een wetenschap 
en heeft altijd geprobeerd axioma’s te ontwerpen waarmee zij zich 
kon ontwikkelen binnen het wetenschappelijke kader. De kunst 
heeft altijd geprobeerd zich te onttrekken aan mechanismen die haar 
trachtten te disciplineren. De hedendaagse opvattingen over wat kunst 
tot kunst maakt werden reeds door Vasari en Gombrich omschreven; 
het is opmerkelijk dat deze interpretatievormen nog steeds dominant 
zijn. In essentie is kunst altijd een plaats geweest voor mensen die 
niet in de maatschappij pasten en die door de kunst de gelegenheid 
hadden om te doen waarin ze geïnteresseerd waren. In de kunst geldt 
de regel dat er eigenlijk geen regels zijn. De kunstgeschiedenis heeft 
zich altijd bezig gehouden met het disciplineren van dit proces en 
kwam altijd met duidelijke defi nities over wat kunst is. Op basis van 
de kunstgeschiedenis denken we dat Leonardo geïnspireerd was door 
Piero della Francesca en dat Braque op zijn beurt door Leonardo 
werd beïnvloed. Ik denk dat zij hun werk maakten vanuit een interne 
noodzaak, maar niet om te functioneren als onderdeel van de canon 
in de kunstgeschiedenis. Dat is iets dat we moeten respecteren in de 

door Robin Brouwer

Interview: Charles Esche, directeur van het Van Abbemuseum.
Over de kunst van morgen in de wereld van vandaag.

R.B.: In het zogenaamde postideologische tijdperk lijkt het alsof de 
kunst haar referentiekader of context is kwijtgeraakt. Waar kunst in 
het verleden een maatschappelijke functie vervulde, omdat het werk 
shockeerde of een taboe doorbrak, lijkt deze werking tegenwoordig 
afwezig. Herkent u deze contextproblematiek en wat is uw idee over de 
huidige positie van de kunsten?

C.E.: De wereld waarin wij nu leven begon in 1989 (het jaar van de val 
van de Berlijnse muur – red). In die periode werd voorspeld dat we 
het einde van de geschiedenis en het einde van de ideologieën zouden 
meemaken. Ik denk dat die constatering onjuist was. In absolute zin 
verkeren we niet in een postideologische tijd; wel weet ik dat we in 
een postcommunistische fase verkeren. Het antagonisme tussen 
communisme en kapitalisme is voorbij. Veel kunstenaars waren 
voorheen beïnvloed door communistische of linkse denkbeelden. Of 
dit nu (neo) marxisme, Leninisme of Stalinisme betrof, velen waren 
kritisch ten opzichte van de maatschappij. De crisis die jij beschrijft is 
mijns inziens niet zozeer een crisis van de kunsten maar een algehele 
maatschappelijke crisis ten aanzien van de mogelijkheid om buiten 
het kapitalistische systeem te denken. Niet de kunstenaars of de 
avant-gardes falen; de westerse samenleving als geheel faalt om nog 
een alternatief voor haar systeem te verbeelden. Ik zie dit falen als 
een falen van het verlichtingsproces en het Europese denken. Sinds 
1989 zie je dat er met deze problematiek geworsteld wordt en dat men 
probeert om een oplossing te formuleren. In de kunst zagen we een 
poging daartoe in de jaren negentig. Toen stelde men dat wanneer 
het systeem niet veranderd kon worden men moest proberen om het 
systeem voor ons te laten werken. Deze individualistische benadering 
zag je in die periode vooral bij jonge Britse kunstenaars. De vragen 
die toen belangrijk werden waren: hoe krijgen we onze producten 
naar de markt, hoe krijgen we onze naam in de krant en hoe kan de 
kunst op succesvolle manier een deel van de maatschappij worden? 
De avant-garde werd een product maar producten shockeren niet en 
kunnen geen kritiek leveren omdat ze aantrekkelijk moeten zijn om 
verkocht te worden. Een ander probleem dat zich voordeed was dat 
het hebben van kritiek een onderdeel van het systeem werd; rijke 
verzamelaars raakten geïnteresseerd in kritische kunst, in kunst die 
reageert op hun manier van leven. In dit verband vormt het werk van 
Hans Haacke een goed voorbeeld. Zijn (kritische) werk wordt door 
zijn populariteit onderdeel van het systeem waar hij kritiek op heeft. 
Dit geeft mijns inziens aan dat de methoden van de linkse ideologie 
(zoals maatschappijkritiek, of het doorbreken van taboes) niet langer 
werken en door het kapitalistische systeem gebruikt worden om 
nieuwe markten aan te boren. De mogelijkheid tot het formuleren van 
een kritiek of alternatief is door het gevestigde systeem geannexeerd 
geraakt. Dit bepaalt de conditie van onze huidige maatschappij en 
van de kunsten.

R.B.: Het lijkt erop dat het ontbreken van een ideologische context de 
kunst in toenemende mate heeft geïndividualiseerd. Heel veel kunst, 
zoals het werk van Tracey Emin, gaat over individuele, subjectieve, 
ervaringen. Bovendien kunnen we zien dat kunstenaars nauwelijks 
meer in staat zijn om schoolvorming aan te gaan of collectieven te 
vormen. Hoe kijkt u tegen deze ontwikkeling aan?

C.E.: Wat je aangeeft herken ik met name als een voornamelijk 
Nederlandse ontwikkeling. Wanneer ik kijk naar de manier waarop in 
Nederland de discussie over de coffeeshops, politiek correct denken 
en individuele keuzevrijheid wordt gevoerd, kan je dit herleiden tot de 
culturele revolutie die in Nederland in de jaren ’60 plaats gevonden 
heeft en een grote impact op de samenleving heeft gehad. Nu ik de 
laatste tijd meer begin te leren over het Nederlandse basisonderwijs, 
verbaast het mij hoe jonge kinderen geleerd wordt om over individuele 
keuze en zelfexpressie na te denken. De kunstenaars die door zo’n 
educatiesysteem worden gevormd en later met (basis) stipendia te 
maken krijgen - waarin de individuele ontwikkeling centraal staat - 
krijgen het idee dat ze een subjectieve, individuele, positie moeten 
innemen. Ook al is Tracey Emin geen Nederlandse kunstenaar, heb 
ik de ervaring dat dit in de rest van Europa anders is. In landen als 
Denemarken, Rusland, Schotland en Turkije, om enkele te noemen, 
zijn voorbeelden aan te wijzen van kunstenaarscollectieven of duo’s 
die wel in staat zijn verbindingen aan te gaan. Waar ik vandaan kom 
(Schotland – red) hanteert men het gezegde: ‘don’t pull up the ladder 
behind you”, wat aangeeft dat men beseft dat er gedeelde belangen 
bestaan. Indien men anderen alleen beschouwd als competitie en 
alleen met individuele ontwikkeling bezig is, ontneemt met zichzelf 
en anderen vele mogelijkheden.

R.B.: De hedendaagse mens wordt dagelijks overspoeld met beelden 
afkomstig uit de beeldcultuur. Hoe is het met de kunsten gesteld, is 
het nog mogelijk iets zichtbaar te maken? Is de kunst nog bij machte 
zich te onderscheiden van de populaire beeldcultuur of zal ze naar 
verloop van tijd daarmee samenvallen?
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Teun Castelein, beeldonderzoek

door Martin de La Fin

Als vanzelfsprekend keren we ons tegen het uit-
gesproken verlangen terug te keren naar het 
gouden VOC tijdperk. Daar werd onmenselijke 
handel gedreven met slaven; negers uit Afrika voor 
Europese plantages in Amerika! (alleen het woord 
al... foei, dat mag niet). Daar werden voor het eerst 
aandelen verkocht, de geboorte van het Naamloze 
Vennootschap, en werd iedere deelnemer, groot 
of klein, medeschuldig aan de uitbuiting en het 
onrecht dat aan de grondslag lag van de voorspelde 
voorspoed. Of Haben wir das alles nicht gewusst 
in dienen? tijd? Ik geloof er niets van.
 De grote hamvraag is echter of er wel zoveel 
veranderd is? Hebben we het recht om ons te 
storen aan de schoorvoetende uitspraak van 
Balkenende? We wentelen ons nog steeds massaal 
in verworvenheden van die goede (g)oude(n) tijd. 
De disbalans tussen arm en rijk wordt bewust 
in stand gehouden om de economische groei te  
blijven garanderen. Als meest succesvolle Euro-
pese kolonie nemen de Verenigde Staten -of waren 
het de Naties?- al decennia lang het voortouw. 
Onder het mom van humanitaire vredesmissie of 
terrorisme bestrijding zoals het tegenwoordig heet, 
worden de noodzakelijke grondstoffen voor verdere 
machtsontplooiing veiliggesteld. En Nederland 
doet daar net zoals de rest van de Europese 

Geallieerden welwillend aan mee. Kolonisatie is 
in, sterker nog, het is nooit weggeweest. Kijk maar 
naar Israël en de Westelijke Jordaanoever, of 
Irak en Afghanistan. En ook de minder bekende 
veroveringen zoals Georgië (voor de aanleg van de 
BTC oliepijpleiding) en de andere Oost-Europese 
afvallige sovjet republieken die een voor een 
worden ingelijfd door de Europese Unie. Wat is het 
anders dan verdoezelde kolonisatie? Ontwikkeling
ssamenwerking? Laat me niet lachen... 
 De Vermaande Ontdekkingsreiziger Columbus, 
de peetvader der kolonisten, de vaandeldrager 
van de Nieuwe Wereld, zou het schaamrood op 
de kaken(wangen) krijgen van de achterbakse 
veroveringstechnieken die tegenwoordig worden 
toegepast. Nederland zit weer als vanouds op de 
eerste rij en zet haar sterkste wapen in: imiteren 
in plaats van intimideren. Dit kameleon gedrag 
zorgde in het verleden voor langdurige monopolie 
handelsakkoorden in Azië en wordt tegenwoordig 
als liberaal poldermodel verkocht aan de rest van 
de wereld. Het doel heiligt de middelen.
 In Afghanistan bouwen de Nederlandse soldaten 
tenten in plaats van militaire nederzettingen en 
nodigen de lokale dorpsoudsten uit op de thee. Je 
moet eerst geïnteresseerd luisteren naar wat ze 
te vertellen hebben en de bereidwilligheid tonen 

VERENIGDE EUROPESE 
COMPAGNIE
Schipper mag ik overvaren ja of nee, 
moet ik dan een cent betalen ja of nee? 

je helemaal aan te passen aan de plaatselijke 
gebruiken, dan is het veel gemakkelijker om later 
je eigen mening te verkopen. Inspraak is een  
uitstekend glijmiddel. Het regent momenteel 
complimenten vanuit de hele wereld en de 
media aandacht voor de democratic dutch is 
oorverdovend. Wordt dit het nieuwe Europese 
model om ongegeneerd een land te hervormen en 
te modeleren tot een handelbare kapitalistische 
melkkoe? Varen we straks met z’n allen richting 
welvaart in een Verenigde Europese Compagnie? 
Met Nederland aan het roer!
 Balkenende smeekt om meer openheid en 
dynamiek. Zeg het! Spreek het uit! Noem een slaaf 
een slaaf! Daar valt wel wat voor te zeggen: ten 
tijde van de VOC werden daar niet zoveel doekjes 
om gewonden. Dus geef die jongen wat krediet -hij 
krijgt eindelijk een baard en ballen- voordat we 
straks allemaal dit soort trieste volksliedjes aan het 
zingen zijn:  

God zij met ons Suriname
Hij verheff’ ons heerlijk land
Hoe wij hier ook samenkwamen
Aan zijn grond zijn wij verpand
Werkend houden w’in gedachten
Recht en waarheid maken vrij
Al wat goed is te betrachten
Dat geeft aan ons land waardij  1

 Noten
1 Eerste couplet van het Surinaamse volkslied
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door Merijn Oudenampsen

“We brengen democratie in de hele wereld, maar zelf leven we 
onder een dictatuur.... puur winstbejag.”, zegt een oude, rijzige 
man snoevend. 
 Het is herfst 2006, een druilerige dag. Buiten regent het, 
binnen heerst cynisme. We bevinden ons op een inspraakavond 
in de Meervaart te Osdorp, waar de herstructurering van de 
Amsterdamse Westelijke Tuinsteden op de agenda staat. Wie een 
constructieve dialoog verwacht tussen bewoners en bestuurders 
heeft waarschijnlijk nog nooit zo’n avond bijgewoond: een 
zorgvuldig ritueel van pappen en nathouden; als een golf die 
gewoon is zich kapot te slaan tegen een onbeweeglijke kust 
om daarna teleurgesteld af te druipen, zo botst de woede van 
bewoners op de ontwijkende rationaliteit van bestuurders: ‘dat 
zullen we zeker meenemen, mevrouw’. 

Onderweg in de tram, snellend door een niemandsland langs de 
Sloterplas, besef ik me dat dit stuk stad nauwelijks bestaat op 
mijn mentale kaart van Amsterdam. Net als de Vinex-wijken die 
ik voornamelijk ken van het uitzicht in de trein, lijkt het een plek 
zonder identiteit te zijn, een enorm oppervlak van naoorlogse 
bouwblokken aangevuld met parken en bossages. Toch stonden 
deze wijken, gebouwd op basis van het Algemeen Uitbreidingsplan 
van CIAM architect Cornelis van Eesteren, ooit bekend als een 
vooruitstrevende, moderne leefomgeving voor de nieuwe mens, 
gepland met alle aspiraties van de modernistische stedenbouw, 
die stedenbouw die zich richtte op de behuizing en verheffi ng 
van de arbeidersklasse. De oorspronkelijke bewoners zijn veelal 
verhuisd, de wijk nalatend aan een bevolking die voornamelijk 
bestaat uit migranten en hun nageslacht, ouderen, of anderen op 
het sociaal minimum. Het is nu een gebied dat alleen sporadisch 
in het nieuws komt als verblijfplaats van Mohammed B. of als 
toneel van problemen met Marokkaanse hangjongeren. In de 
beeldvorming is het verworden tot een achterstandsbuurt, 
een concentratiewijk gekenmerkt door segregatie en sociale 
problematiek. Bijna bevreemdend om te horen dat mensen daar 
toch plezierig wonen in de ruime, goedkope huizen met veel 
groen. Maar voor velen zal dit niet lang meer duren. Het is 
namelijk in deze vergeten uithoek waar een van de grootste 
stedelijke vernieuwingsoperaties van Europa plaatsvindt.

Bij de meeste mensen roept het woord ‘frontier’ misschien 
associaties op met de beroemde Star Trek slogan: “Space, the fi nal 
frontier”, uitgesproken voordat straalmotoren de Enterprise met 
tig maal de lichtsnelheid uit beeld doen schieten en de zoveelste 
afl evering begint. In de wereldse variant van het woord staat het 
voor de magische kolonisatiegrens van het Amerikaanse westen. 
Drommen kolonisten en fortuinzoekers vertrokken naar het 
westen om er het ‘lege’ land te ‘ontdekken’, het eigendom van 
de grond te claimen - na eventuele indianenstammen uit de weg 
te ruimen - en er hun kapitaal te maken of dat juist te verliezen. 
Het ‘wilde westen’ van onontgonnen mogelijkheden en niet 
nageleefde regels, een mythe die een vaste plek heeft gekregen 
in de westerse psychologie middels een populaire cultuur van 
westerns, rodeoshows en niet te vergeten stripheld Lucky Luke. 

Uit dezelfde achtergrond lijkt de naamkeuze voort te komen van 
de koepel van woningcorporaties in de Westelijke Tuinsteden: 
FarWest. Deze bundeling van krachten, die in 2000 is opgericht 
om de uitvoering van de vernieuwing te coördineren, heeft 
tezamen met andere corporaties en lokale overheden een uit-
gebreid plan in werking gezet om de Westelijke Tuinsteden 
opnieuw te ‘koloniseren’ met koopkrachtige bewoners en luxe 

appartementen. De presen-
tatie van de plannen werd 
vergezeld met een lijvige 
SWOT  1 analyse, waarbij voor-
spelbaar genoeg de locatie 
als ‘strength’ en de bevolking 
als ‘weakness’ werd aan-
gewezen. Een gebied met 
volop mogelijkheden, tussen 
zakencentra zoals de Zuidas 
en Sloterdijk, alleen jammer 
van die bewoners. In de 
periode tot 2015 wordt er 
gepland om 5000 dure 
huurwoningen te bouwen, 
17.500 koopwoningen, terwijl 
17.600 sociale huurwoningen
verdwijnen door sloop of 
verkoop en daar slechts 5.600 
voor worden teruggebouwd. 
Het zal er misschien mee 
te maken hebben dat grote 
concentraties ‘allochtonen’ 
tegenwoordig de alarmbel 
doen rinkelen bij politici. 
Er moet ‘gespreid’ en 
‘gemengd’ worden, sociale 
woningbouw wordt verkocht 
of gesloopt zodat nieuwe 
koopkrachtige bewoners 
met de restpopulatie kan 
integreren. Allochtonen zijn 
zogezegd de indianen van 
Nieuw West. Dat de sociale 
problemen niet echt kleiner 
worden als je nog meer huur 
moet betalen of gedwongen bent om een huis te kopen, lijkt niet 
echt aan te komen bij de overheid. De echte wildwesttaferelen 
vinden plaats als bewoners protest aantekenen en tezamen met 
sympathiserende architecten een alternatief plan indienen om 
sloop te voorkomen, zoals in het geval van het Delfl andplein. 
FarWest bleek de gelukkige be-zitter van een echte cowboy-
mentaliteit en dreigde het lokale stadsdeel met een schadeclaim 
als deze het zou wagen bewoners tegemoet te komen en de sloop 
te annuleren. De overheid dreigde uiteindelijk zelfs de subsidie 
van de bewonersorganisatie stop te zetten, met het argument dat 
het niet ‘de oppositie gaat fi nancieren’  2. 

Ik loop naar binnen, bedien me van gratis koffi e en infor-
matiepakketten en neem plaats in een van de blauwe stoelen in de 
theaterzaal. De meeste aanwezige bewoners (zo tussen de twintig 
en de dertig in aantal) blijken veelal autochtone ouderen te zijn, 
en dan nog wel de verstokte ‘die hards’ van het inspraakcircuit. 
Het geringe aantal insprekers is misschien te verklaren uit het 
feit dat vanavond een complexe bestuurlijke heroriëntering op 
het programma staat die van weinig relevantie is voor bewoners 
die alleen willen weten óf en wanneer hun huis gesloopt wordt. 
Ook het feit dat volgens peilingen in de meeste buurten zo’n 80% 
van de bewoners denkt dat toch niet geluisterd wordt naar wat 
zij zeggen, speelt misschien een rol -en bevestigt de reputatie 
van de inspraakavond als een therapeutische de-escalatie sessie.

Het is nog voor het begin van de eerste spreker. Drie oudere be-
woners in de rij voor me, twee mannen en één vrouw, discussiëren 
informeel op vrij zachte, maar toch gespannen toon. De vrouw 
vertelt over een telefoongesprek met iemand van de gemeente; 
zij hoopte dat de nieuw gekozen linkse coalitie veranderingen in 
het huisvestingsbeleid teweeg zou brengen. Maar haar vraag of 
er mogelijkheden waren voor haar om in haar woning te blijven 
wonen, leverde niet het antwoord op waarop ze gehoopt had: 

“Gaat u maar op zoek naar een nieuwe woning, mevrouw, als u 
zich daar tegen gaat verzetten bezorgt u uzelf alleen maar een 
hartverzakking”, was volgens haar het ‘schandalige’ antwoord. 

“Het is zo’n prestigekwestie. Wat hebben we aan allure, als de 
mensen allemaal verarmen?” Achter me praat een wat dikkere 
man met een vrouw naast hem over wat hij wil voordragen. “Is 
het wel aan de orde?”, vraagt hij in een zwaar Mokums accent. 
De vrouw denkt van wel. “Ik heb het over het algemeen woon-
belang, dat is toch vrij algemeen, misschien past het niet bij de 
avond.” “Motte we effe luistere.” 

De meeste aanwezige politici maken met hun houding 
duidelijk dat ze hier eigenlijk niet willen zijn; geïrriteerd door 
de zuurtegraad van de bewoners en hun taalgebruik, dat sterk 
aan de jaren ’70 doet denken. Bij het horen van de woorden 
‘algemeen woonbelang’ maakt menig wenkbrauw een opwaartse 

NIEUW WEST; DE FRONTIER 
VAN AMSTERDAM

beweging, één politicus rolt zelfs met zijn ogen. De voorzitter, 
die fungeert als een soort ‘glijmiddel’ - ’t mag tenslotte niet al 
teveel gaan schuren - breekt mensen behendig af als ze iets te 
fel uit de hoek komen en houdt de sfeer erin. Een gratis kopje 
koffi e en ik ga weer naar huis. Maanden later krijg ik een brief 
in de bus: de beslissingen worden zonder noemenswaardige 
wijzigingen doorgevoerd; ‘bedankt voor uw aanwezigheid’. Dat is 
het poldermodel in Nieuw West. (Maart 2007)   

 Noten
1  SWOT staat voor ‘Strength, Opportunities, Weaknesses, Threats’ en is een uit de 

 V.S. overgevlogen management techniek voor bedrijven om hun marktpositie in kaart 

 te brengen.

2  Hellinga, Helma, Onrust in Park en Stad. Stedelijke Vernieuwing in de Amsterdamse

 Westelijke Tuinsteden. Amsterdam, Spinhuis, 2006, p187.
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by Karin Bos

Balkenende is probably still regretting his remark on our fantastic VOC mentality of the old days 
when everything was so much better than today. His temporary blind spot for exploitation and 
slave trading has haunted him for quite a while. The fuss it created reminds me of an intriguing 
piece of art by the young artist Ariel Schlesinger (1980, Israel). It is called Bubble Machine and 
was recently on view at Galleria Klerkx in Milan.

Bubble Machine (2006) is a low-tech bricolage installation created out of a whole bunch of 
materials and recycled goods: wood, electric drill, ladder, soap, cooking gas, grill, transformer, 
stool, and glass. From the top of this Bubble Machine small soap bubbles escape in a 
rhythmic fashion. Just when you’re off guard admiring the beautiful soap bubbles, dreaming 
away to happy childhood memories, it hits you right in the face. The bubbles are filled with 
gas, so they explode when they hit the grill below. A nasty wakeup call, a reminder that not 
everyone’s childhood is a peaceful experience. 

The gas and the exploding bubbles on the grill are provocations that engage us to think about 
the social-political role of art in our society. The use of soap raises questions as well. Soap 
is used for cleaning up, to wash one’s hands in innocence. But Brad Pitt as Tyler Durden in 
the movie Fight Club taught us that soap could also be the main ingredient of home-made 
explosives. And, according to Durden, the best soap is made with human fat, preferably 
stolen from a liposuction clinic, so rich ladies buy back their own behinds when they buy 
this ‘magnificent’ soap. 
Those shopping ladies don’t know it yet, Balkenende probably has realized it by now, and 
Ariel Schlesinger shows it to us with his Bubble Machine: There’s a downside to most things 
that look good at first glance.  

www.manuelaklerkx.com

BLOWING 
SOAP 
BUBBLES

Ariel Schlesinger, Bubble Machine, 2006 courtesy Artists’ Studios

Ariel Schlesinger, Bubble Machine, 2006 courtesy KLERKX, Milan

Hendrik-Jan Grievink, www.hendrikjangrievink.web-log.nl
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interview
DEBORAH WOLF (CAMPERT)
Over Kunstcollecties, Trends En Economie 

door Robin Brouwer

R.B.: Wat is uw achtergrond, hoe bent u in dit vak terecht gekomen?

D.W.: Ik groeide op in Cincinnati, Ohio (VS) waar een mooi museum 
was voor beeldende kunst en waar ik als kind graag naar toe ging. 
Het was een rustige, stille plek. Toen ik iets ouder werd nam ik mijn 
vriendjes mee daar naar toe. Het bleek ook een plek te zijn waar 
je ongestoord kon zoenen. Ook bij ons thuis was beeldende kunst 
aanwezig. Tien reproducties van werken van Van Gogh hadden in elk 
huis waar wij woonden altijd een prominente plaats. Deze beelden 
hebben mijn jeugd mede bepaald. Het was in die tijd dat ik een sterke 
visuele behoefte ontwikkelde. Ik was zeer visueel ingesteld en ‘kijken’ 
was al vroeg mijn grote passie. Dat is altijd zo gebleven. Waar anderen 
diep genot beleven bij het luisteren naar muziek heb ik dat bij het 
kijken. Door mijn eerste grote liefde - Eelco Wolf, een Nederlander 
die ik in de Verenigde Staten had ontmoet toen ik 16 was - heb ik in 
1959 de oversteek naar Europa gemaakt. Eelco kende Felix Valk die 
indertijd een spraakmakende galerie runde in Arnhem, Galerie 20. 
Eelco en ik waren beide in beeldende kunst geïnteresseerd en wilden 
ooit zelf een galerie beginnen. We gingen vaak bij Felix in Arnhem 
kijken en toen Felix een dependance opende in Amsterdam, vroeg 
hij mij bij hem te komen werken. Dat heb ik één jaar gedaan en veel 
van Felix geleerd. Daarna heb ik, samen met Paul Mertz van Prad 
Reclame Bureau, Galerie Pribaut geleid van 1967 tot 1969. In 1970, 

gesteund door een meubelgigant die zin had om zijn geld te steken 
in cultuur, kon ik mijn eigen galerie beginnen; Galerie Balans, aan 
de Leidsegracht in Amsterdam dat tien jaar heeft bestaan. Ik was 
inmiddels gescheiden van Eelco en ontmoette in die tijd Remco 
Campert, mijn partner sinds 40 jaar. Ik maakte tentoonstellingen 
van voornamelijk jonge, onbekende kunstenaars maar werkte ook 
samen met uitgeverijen: De Harmonie, De Bezige Bij, Thomas Rap, 
Meulenhoff en met bekende schrijvers als Gunter Grass (hij maakte 
ook etsen), Gerrit Komrij (bibliofi ele, geïllustreerde uitgaven) en 
Chris van Geel (schrijver én beeldend kunstenaar). Het was een 
fantastische tijd. Er was niet een bepaalde visie of beleidsplan bij 
Galerie Balans en het werd meer een sociëteit dan een kunsthandel, 
een plek waar men wilde zijn.
 In 1980 stopte ik met de galerie. De organisatie van de maandelijkse 
tentoonstellingen kostte mij zoveel tijd dat ik niet meer aan kijken 
toekwam. Het was tijd voor iets nieuws. Ik kende Greet Sickinghe 
die de inkopen van kunst deed bij de Amro Bank. Zij hadden iemand 
nodig die het kunstdepot - dat in die tijd voornamelijk uit grafi ek 
bestond – wilde beheren. Via allerlei ontwikkelingen bij de bank en 
veranderingen in de economie, ben ik uiteindelijk verantwoordelijk 
geworden voor het aankoopbeleid en het aanleggen van een collectie. 
In het begin was er geen beleid. Er werd van alles aangekocht zonder 
een bepaalde visie op kwaliteit, stijl of onderlinge samenhang tussen 
de werken. Ik ben zomaar ergens begonnen. Aanvankelijk kocht ik op 
gevoel en richtte mij op wat er speelde in de galeries. Ik heb mij sterk 
gemaakt voor het aankopen van schilderijen, beelden en tekeningen 
en samen met Edy de Wilde, voormalig directeur van het Stedelijk 
Museum in Amsterdam, werden de eerste belangrijke aankopen 
gedaan: schilderijen van Constant, Armando, Dibbets en Hans van 
Hoek.

R.B.: U hebt 23 jaar gewerkt voor ABN AMRO, waarvan 21 als 
ad-viseur. Hoe ging het aanleggen van een collectie in zijn werk?

D.W.: Het aankoopbeleid was informeel, er was niet echt sprake 
van een vast omschreven visie, noch van een verantwoording naar 
de organisatie wat betreft de aankopen. Er was natuurlijk wel een 
Kunststichting met een bestuur en aan het bestuur rapporteerde 
ik. Stapsgewijs ging ik van de ene aankoop naar de volgende. Het 
aanleggen van een collectie bleef hiaten vertonen. Dit kwam omdat 
ik naast het aanleggen van originele werken van Nederlandse 
kunstenaars, verplicht was om grafi ek te blijven aankopen die in 
de vele nieuwe fi lialen van de bank een plek moesten krijgen. In de 
periode van 21 jaar heb ik de volgende dingen tot stand weten te 
brengen. Allereerst werd er een collectie aangelegd die niet langer 
uit louter en alleen grafi ek bestond maar een goede representatie 
van de ontwikkeling van de kunst in die periode weergaf. Daarnaast 
heb ik documentatie verzameld van alle kunstenaars waar we 
werk van hadden aangekocht en een bibliotheek van boeken en 
catalogi aangelegd. Verder heb ik drie catalogi gemaakt met de 
titel “Een collectie”, waarvan de eerste bekroond werd door het 
CPNB, een boekje getiteld “De vele gezichten van de bank”, twee 
tentoonstellingen in het Stedelijk Museum georganiseerd, een grote 
tentoonstelling in een oud bankgebouw in Den Haag met 400 werken 
uit het Historisch Archief van de bank en de hedendaagse collectie, 
en mijn afscheidstentoonstelling in het Noord-Brabants Museum in 
Den Bosch onder de titel “Per Saldo”.

R.B.: Hoe werd er binnen een dergelijk bedrijf tegen kunst aan-
gekeken? Was er altijd begrip voor uw benadering? 

D.W.: Mijn relatie met de bank was altijd soepel. Men had nu eenmaal 
geen verstand van kunst en men vertrouwde mijn oordeel. In die 
periode heb ik bijgedragen aan het veranderen van de cultuur van 
de bank wat betreft de relatie tot kunst en de waardetoekenning aan 
het opbouwen en hebben van een goede collectie. Dit kwam mede 
doordat bepaalde leidinggevende personen binnen de bank zich 
voor kunst begonnen te interesseren. De bank groeide mee met de 
ontwikkeling die het aanleggen van een collectie met zich meebracht. 
Men begon het hebben van een collectie te waarderen, men begon 
het te zien als een statussymbool en investering in de waarde van de 
onderneming. Tegenwoordig is dit niet uniek meer, veel bedrijven 
doen aan het opzetten van een kunstcollectie. In die jaren heb ik 
mij ook sterk gemaakt voor sponsoring. Dit begon met Sonsbeek in 
1986 en is uitgegroeid tot het ondersteunen van vele instellingen en 
musea.

R.B.: U werkt ook voor particuliere verzamelaars. Wat zijn de ver-
schillen tussen individuele verzamelaars en bedrijven wat betreft het 
aanleggen van collecties en het omgaan met kunst? 

D.W.: Mijn werk voor particuliere verzamelaars loopt min of meer 
parallel aan het werk voor de bank. Achttien jaar geleden werd ik 
benaderd door een echtpaar dat advies vroeg bij de aankoop van 
kunstwerken. Bovendien bleek dat hun interesse verder reikte dan 
het decoreren van hun woning. Ze zochten een nieuwe invulling 
van hun leven en wilde zich intensief met kunst bezig gaan houden. 
Deze spontane interesse voor de kunst was voor mij aanleiding om 
hen te assisteren en op weg te helpen. Dit heb ik hen ook zo gezegd 
want ik had geen interesse om mensen met hun privé investeringen 
te helpen; passie voor de kunst was een voorwaarde voor mij. Deze 
particuliere collectie die door de jaren is aangelegd vormt een soort 
van schaduw collectie van de collectie die bij de bank tot stand kwam. 
Wel heeft een privé collectie natuurlijk een persoonlijker karakter 
dan een bedrijfscollectie omdat de individuele smaak en beleving bij 
dergelijke particuliere aankopen essentieel is.

R.B.: Verzamelaars richten zich vooral op kunstwerken en kunste-
naars die zich al bewezen hebben of die getipt worden door critici 
of galeriehouders. Media aandacht is zeer belangrijk. Maar dit hoeft 
niet noodzakelijk iets te zeggen over de kwaliteit van de kunst. Wat is 
uw ervaring hiermee? 

D.W.: Het is natuurlijk helemaal waar dat kunst die zich min of meer 
bewezen heeft voor een collectie interessant kan zijn. Ik heb zelden 
werk gekocht bij de eindexamenpresentaties van de academies. 
Galeries spelen een belangrijke rol en de voorselectie die door galerie-
houders werd uitgevoerd was voor mijn werk uitermate belangrijk; 

belangrijker nog dan een goed artikel van een journalist. Natuurlijk 
was dit minder tijdrovend; ik hoefde mij alleen te richten op die 
kunstenaars die door de galeries werden aangedragen. Maar ik 
ben mij terdege van bewust dat hier ook iets snobistisch in schuilt. 
Goede kunst laat zich niet reduceren tot bekendheid of populariteit. 
Dit systeem van selectie is zo gegroeid en komt voor een groot deel 
voort uit gemakzucht. Aan de andere kant brengt dit systeem van 
populariteit en mediabekendheid natuurlijk ook situaties voort die 
eigenlijk belachelijk zijn. Het feit dat de populariteit van een werk 
zo groot is dat er krankzinnige bedragen voor worden betaald, zoals 
bij een werk van Marlene Dumas waar vorig jaar 1.6 miljoen pond op 
een veiling voor werd betaald, zet je natuurlijk wel aan het denken. 
De populariteit is een eigen leven gaan leiden. Ik heb de indruk 
dat de globale informatievoorziening dit proces heeft versterkt; 
bepaalde trends of hypes worden sneller opgepikt en worden een 
betekenis toegedicht die disproportioneel is. Voor de particuliere 
verzamelaar geldt vaak dat de mate van bekendheid van invloed 
is op het waarderen van het werk. Vaak blijkt dat men toch niet in 
staat is om de artistieke kwaliteit los te denken van populariteit en 
fi nanciële waarde. Ik distantieer mij van een dergelijke waardering 
van kunst, zeker waar dit mijn persoonlijke beleving aangaat en kijk 
dan ook vaak met verbazing naar de hypes die door de media worden 
gecreëerd.

R.B.: Economische groei of krimp heeft effect op de kunsten. Bij 
economische terugval lijkt het alsof galeries veiliger werk gaan tonen 
en kunstenaars zich aanpassen aan deze situatie. Wat is volgens u 
het effect van de economie op de kunsten en in hoeverre beïnvloedt 
dit de artisticiteit?

D.W.: Het is van een kunstenaar natuurlijk erg veel gevraagd zich 
volledig te distantiëren van dergelijke economische ontwikkelingen. 
Ook bij galeries herken ik deze ontwikkelingen. Daarnaast is het zo 
dat het heel moeilijk te beoordelen is of een kunstenaar iets doet 
om zijn populariteit te behouden of te vergroten in plaats van zich 
te richten op de inhoudelijke kanten van zijn werk. Kunstenaars 
maken vaak een bepaald type werk of werken een langere periode 
aan het uitwerken van een bepaalde probleemstelling. Dit hoeft niet 
te betekenen dat de kunstenaar daarmee in een herhaling treedt om 

bestaande afnemers te behagen. Maar er zijn ook kunstenaars die 
ineens een andere stijl gaan hanteren en soms met werk komen waar 
je wel je bedenkingen bij kunt hebben, zeker als dit nieuwe werk veel 
toegankelijker is dan eerder werk. Over het algemeen genomen kan 
je stellen dat te snelle successen een bedreiging voor de ontwikkeling 
van een kunstenaar zijn. De hedendaagse mediawerking is hier zeker 
van invloed op. Sommige kunstenaars maken in korte tijd een hele 
snelle ontwikkeling door en verschijnen in tijdschriften en kranten 
maar raken naar verloop van tijd weer uit beeld omdat er weer 
nieuwe trends opkomen.  
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interview door Lies en Luus

Jaap Draaisma en Hay Schoolmeesters zijn mede- 
initiatoren van Stichting Urban Resort en omschrijven 
zichzelf als de ontbrekende schakel tussen het grote aanbod 
van leegstaande werk-en kantoorruimtes in Amsterdam  
en de behoefte aan betaalbare woon- en werkruimtes in de 
stad. Zij willen met dit initiatief een onderdak bieden aan 
kunstenaars, ambachtslieden, kleine culturele bedrijven 
en andere initiatieven die een werkruimte nodig hebben. 
Tevens wil Urban Resort ook onderdak bieden aan 
startende mensen op de woningmarkt. Eén van de objecten 
in de stad waar zij momenteel mee bezig zijn is het het 
voormalige Volkskrantgebouw aan de Wibautstraat met 
een oppervlakte van ruim 10.000 vierkante meter. Als zij  
er in slagen dit te bewerkstelligen dan wordt het een anker- 
punt voor de creatieve industrie in Amsterdam en een 
thuishaven voor kunstenaars, kleine ondernemers en 
culturele initiatieven – belangrijk nieuws! 

Luus: Ik sta voor het witte betonnen gebouw met grote 
ramen te wachten aan de Wibautstraat 150, de plaats 
van het interview. Al wachtende zie ik dat allerlei busjes 
aanmeren voor het gebouw: wellicht een voorbode van 
bedrijvigheid in de toekomst. De heren van Urban Resort, 
Hay en Jaap, zijn inmiddels ook gearriveerd en we lopen het 
zeven etages tellende gebouw in. Bij het ter perse gaan van 
dit nummer is het vrijwel zeker dat Urban Resort dit grote 
pand kan betrekken en dat ze zich vanaf heden de feitelijke 
huurder kunnen noemen.Eenmaal binnen gekomen is er een 
veiling en opkoop van allerlei kantoorspullen gaande dat 
verduidelijkt wat al die busjes voor de deur doen: het gebouw 
wordt totaal leeg gekocht nadat de redactie van de Volkrant 
een aantal dagen geleden het pand heeft verlaten. De 
levendigheid op dit moment illustreert al de bedrijvige sfeer 
die de afgevaardigden van Urban Resort, Jaap en Hay voor 
ogen hebben met hun ideëen en plannen voor dit gebouw.

Het ruim enorme vloeroppervlak bestaat uit hele grote maar 
ook kleine ruimten, respectievelijk geschat van 20 m2 tot  
300 m2 groot. Alle ruimtes beschikken over grote ramen 
waar veel daglicht naar binnenkomt. In de kelders zijn 
grotere donkere ruimtes die ideaal zouden zijn voor doka’s 
of repetitieruimtes voor bands. Er is zelfs een voormalige 
fitnesszaal met veel spiegels en zeil op de vloer. De rest van 
de ruimten binnen het gebouw zijn voorzien van licht en 
bereikbaar per lift en/of trap. De zevende etage heeft een 
dakterras en een prachtige lichte ruimte waarin vroeger 
de bedrijfskantine heeft gezeten. Het uitzicht reikt ver: de 
windmolens in Amsterdam West zijn zelfs zichtbaar en je 
hebt een prachtig uitzicht over de hele stad. Aan de Oostelijke 
kant zie je spoorwegen langzaam verdwijnen richting de 
horizon.

Hay en Jaap hebben gelukkig nog tijd om zich te laten 
interviewen, want ze zijn druk in onderhandeling over  

us   /    them
URBAN RESORT EN HET VOOR- 
MALIGE VOLKSKRANTGEBOUW

het pand. Zij vertegenwoordigen Urban Resort, een stichting  
die in november 2006 is opgericht, voorkomend uit het  
krakersinitiatief de Vrije Ruimte.

Wat is de achtergrond van Urban Resort? 
Hoe zijn jullie ontstaan? 

Jaap: We waren de krakers van de afgelopen 30 jaar, later zijn 
wij betrokken bij het gemeentelijke broed-plaatsenbeleid.  We 
vonden het broedplaatsenbeleid nogal bureaucratisch en rela- 
tief duur: huren van 50 tot 60 Euro per m2 per jaar. Wij 
hadden zoiets van: “Wij kunnen dit beter, sneller en 
goedkoper.” Grote panden kun je via het gemeentelijke 
broedplaatsenbeleid niet krijgen, omdat de gemeente niet 
aan een voorinvestering kan doen. En vanuit het kraken kun 
je geen grote panden verkrijgen op lange termijn. Urban 
Resort kan dit wel en dat schept nieuwe mogelijkheden.

Is het iets van deze tijd waar Urban Resort op inhaakt?

Jaap: Het is wel zeker iets van deze tijd, momenteel heb je te 
maken een enorme leegstand van grote kantoorpanden, in de 
jaren negentig had je deze leegstand niet .We vullen dit gat 
in de markt. Er zijn veel grote panden die leegstaan en deze 
worden tegen een zeer lage prijs aangeboden. Een vereiste is 
wel dat je minimaal 1000 m2 afneemt. Wat wij graag willen 
is dat we deze panden her-indelen en doorverhuren.

Sinds wanneer bestaat Urban Resort?

Jaap: In 2006 is Stichting Urban 
Resort opgericht. We hebben we 
ons in november gepresenteerd in 
de Bonte Zwaan (een broedplaats in 
Amsterdam West), maar we waren 
al zo’n twee a drie jaar bezig met het 
idee en uiteindelijk zijn we in 2006 
formeel opgericht.

Kunnen jullie ‘voorbeeldpanden’ 
noemen die gerealiseerd zijn via 
Urban Resort?

Jaap: We hebben concreet gezien 
nog geen pand gerealiseerd tot nu toe, 
het ging steeds mis. Een keer met een 
bedrijfspand aan de Westhavenweg; 
er moest een diepwaterbestemming 
voor het beoogde pand komen. Alles 
was rond: de huurprijs en ook de 
groep mensen, maar het havenbedrijf 
eiste dat de gebruikers van het pand 
iets te maken had met het door hun 
geëiste bestemming: een relevantie 

met het havenbedrijf en dat hadden we niet. Wij wilden iets 
anders doen en daardoor werd de deal afgeblazen.
 Momenteel zijn we bezig met twee panden rondom station 
Sloterdijk en daar zijn we nog mee in onderhandeling. En 
met dit pand, Het Volkspand, met ingang van 12 maart wordt 
het eigendom van woningbouwvereniging Het Oosten. Nadat 
deze overdracht plaatsvindt kunnen wij het wellicht huren.

En jij Hay, jij komt vanuit het Kinetisch Noord, zou jij iets 
extra’s willen doen gezien jouw achtergrond? 

Hay: Ik sluit mij helemaal aan bij de doelstellingen van 
Urban Resort. 
 Als dit pand gaat lukken dan heeft dat een positief effect 
op de volgende panden die we daarna zouden kunnen 
realiseren. We willen de feitelijke organisatie overdragen aan 
de huurders zelf; Urban Resort kan dan verder gaan naar een 
ander pand met als doel om meer mensen aan een betaalbare 
plek te helpen. Mijn streven is dat er volgend jaar ook woon- 
en werkpanden bijkomen die door ons gerealiseerd gaan 
worden.

Waarom specifieke woon- en werkpanden, dat doet de 
Stichting Woon en Werkruimte voor Kunstenaars (SWWK) 
toch ook? 

Jaap: Ja, maar dat zijn ateliers, voor ons als ex-krakers is dat 
veel te beperkt.

Karin Bos, Memory.nl, 9 maal 30 x 30 cm, 1999

Memory.nl bestaat uit negen dubbele beelden; een aquarel op papier en
daaroverheen een aquarel op opgespannen voile. De bron voor dit werk is 
een ‚Oud-Hollandsch Memoryspel‘. Knusse afbeeldingen van tulpen, 
molens en kazen zijn vermengd met afbeeldingen die verwijzen naar onderdelen 
van onze vaderlands erfgoed die we liever zouden vergeten, zoals de NSB 
en slavernij.
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Komen jullie uit de kraakhoek?

Hay: Ik woon nog steeds kraak in de havens west, 
ADM.

Standvastig zeg, de meeste mensen kopen later 
een huis.

Jaap: Ik was kraker maar ik heb in de jaren 
negentig een huis gekocht.

Als je kijkt naar deze tijd, in vergelijking met 
de jaren tachtig/negentig dan valt op dat er nu 
een hele andere dynamiek is. In de jaren tachtig 
had je Aorta, in de jaren negentig het Vrieshuis, 
de Kalenderpanden en de Silo, maar die grote 
panden zijn allemaal weg. Hoe kijken jullie hier 
tegenaan?

Jaap: De afgelopen jaren is er een hoop bijgekomen, 
de Silo en het Vrieshuis zijn echt iets van vroeger; 
dat is nu al meer dan tien jaar geleden. Inmiddels 
zijn er een hoop dynamische plekken bijgekomen, 
de Plantage Dok en de Filmacademie draaien 
als een tierelier. Pakhuis Wilhelmina is nu een 
ook leuke club geworden, dat zijn goede nieuwe 
initiatieven in de stad van de afgelopen twee, drie 
jaar. Het Post-CS gebouw, de Flexbar en Club 11, 
brengen een nieuwe elan in de stad en daar willen 
wij met Urban Resort graag op inhaken. Ik word 
eigenlijk alleen een beetje moe van steeds het 
verwijzen naar de jaren negentig, al die plekken 
die toen verdwenen. Zo is toen ook de Vrije 
Ruimte ontstaan, om nieuwe plekken in de stad 
te genereren. Maar je moet ook je eigen resultaten 
claimen, dat zijn de resultaten die de afgelopen 
jaren binnen zijn gehaald aan nieuwe culturele 
initiatieven. Daar haal je een hoop nieuwe energie 
uit.

Is dat een vereiste, positieve energie om nieuwe 
initiatieven neer te zetten?

Hay: Voor een deel wel, positieve energie is voor ons 
is een voorwaarde voor levendigheid, om een frisse 
tegenwind te creëren en de frisheid in de stad te 
bewaren. Culturele rafelranden zijn ook belangrijk 
voor de stad om de toeristen-industrie een impuls 
te geven. Allerlei onderzoeken hebben uitgewezen 
dat dit het vrijheidsgevoel van Amsterdam heeft 
bewerkstelligd, Subcultuur aan de ene kant en de 
commerciële cultuur, de toeristenindustrie aan de 
andere kant, dat geeft het gevoel van vrijheid voor 
de economische industrie en de leefbaarheid in 
de stad die zo belangrijk is. In ieder stadsdeel in 
Amsterdam zou er iets van een gebouw zoals dit 
moeten zijn.

Maar je hebt toch ook buurtcentra en buurt 
activiteiten?

Jaap: Maar dat is naar binnen toe gericht, wij willen 
ons naar buiten toe richten. Om het internationale 
imago van Amsterdam te bewaren heb je veel 
gekke plekken nodig. Maar wel georganiseerd 
door krakers en autonome groepen. In die zin 
ben ik wel negatief over de huidige situatie, want 
aan alles zit een vergunning en is van bovenaf 
bepaald, in die zin was er in de jaren negentig 
meer vrijheid. Tegenwoordig zijn plekken in de 
stad duur en aangeharkt. Zoals ze in Amsterdam 
Oost en Westerpark bezig zijn naar buiten toe 
om onderdeel te zijn van de Stedelijke Cultuur in 
Amsterdam moeten ze zich kunnen onderscheiden. 
Wij willen het juist niet te aangeharkt, maar juist 

‘het losse en wilde’. Plantage Dok, de filmacademie, 
het echte wilde is eraf. Alles gaat min of meer 
volgens de vergunningen. Met zo’n pand als dit 
kan er een hoop gebeuren. 

Hay: De harde wildheid is eraf, inderdaad, maar 
in grote lijnen krijg je wel te maken met de regel-
geving. Het bepaalt gelukkig niet alles. Veel kopers 
van die plekken hebben een alternatief bewustzijn 
om te gaan met de regelgeving; mensen hebben 
marges weten te vinden en komen met hun eigen 
fantasieën en creëren hun eigen plek zoals zij 
dat zelf willen. Eigenlijk is dat de uitdaging van 
dit soort plekken: binnen de gestelde regels de 
maximale vrijheid eruit weten te halen.

Jaap: Buiten de regels blijven staan kan gewoon 
niet meer in deze tijd.

Hay: Zoals het ADM in 2005, er werd een hand-
havingactie door de gemeente op touw gezet; 125 
ambtenaren van diverse autoriteiten vielen het 
terrein binnen.

Werd dit vooraf wel aangekondigd?

Jaap: Ja, ze zeiden dat ze langs zouden komen, maar 
niet met hoeveel en wanneer. Ze kwamen met een 
apparaat van Arbo controleurs, de Sociale Dienst, 
de brandweer en met een helikopter erboven. Zes 
uur ‘s ochtends streken ze neer en kwamen ze 
het terrein op met een communicatiecentrum en 
alles erop en eraan: het was een totale verrassing. 
Vroeger gingen autoriteiten en diensten nooit 
kraakpanden in, alleen als ze ontruimd zouden 
worden. Tegenwoordig zijn Krakersgroepen niet 
meer zo groot als voorheen. Zij moeten zich nu op 
een andere manier mobiliseren; meegaan met de 
zakelijkheid van deze tijd. 

Is dat inherent aan vogelvrij zijn, als mensen op 
zo’n manier komen inspecteren?

Hay: We hebben iedereen rondgeleid op het terrein, 
maar ze kwamen niet in onze privé domeinen; 
de milieudelicten waren nul, en er waren geen  
illegalen.
 Hester May noemde ons “engeltjes” vergeleken 
met wat elders in het Westelijk Havengebied is 
gebeurd. Het heeft voor ons goed uitgepakt. 

Als je dat terugkoppelt naar het nu: leven met de  
regels en je plek erin vinden, wat heeft Urban 
Resort meer te bieden? 

Hay: Voortrekker voor het vernieuwen van het 
broedplaatsen idee.

Jaap: Het begrip bruisend om dat in een woord 
te vatten.

Maar andere panden zijn toch ook bruisend?

Jaap: Ja, bij een aantal plekken is dat zo, maar wij 
willen verder bouwen, wij willen een nieuwe impuls 
geven door het goedkoper te doen, door nieuwe 
groepen binnen te halen. Bij andere groepen 
zit er een zekere drempel; niet alleen kunstenaars, 
maar ook studenten, starters op de werkmarkt, 
sociale collectieven en agentschappen.

Daar komt ook jullie drive vandaan?

Jaap: In het westelijk havengebied kom je qua plek 
wat robuustere types tegen, zoals decorbouwers, 

etcetera, maar zij voldoen niet aan de eisen van 
de SWWK, want ze hebben geen kunstopleiding 
gevolgd.

Kijken jullie naar een cv?

Jaap: Er wordt gelet op een cv, maar je moet wel 
naar buiten toe gericht zijn: creatief, een bijdrage 
aan de diversiteit van de stad. Bij nieuwkomers 
gaat het om visie. Als het komt door onze con-
necties: mensen van het  Sandberginsituut en de 
Rijksacademie zijn welkom, maar ook mensen van 
de Hes en uit de multimediahoek. Maar minstens 
zo belangrijk is dat onze huurders samen willen 
werken, mee willen doen aan het beheer en 
onderhoud van het pand, samen een verdieping of 
vleugel runnen. 

Is dat ook de insteek van de toekomstige
panden?

Hay: We letten op de aard van het gebouw. Niet 
alles is geschikt.
Jaap: hier zit je in het hart van de stad, binnen 
de ring, dus je wilt bijdragen aan een cultureel 
klimaat.

Er staat jullie nog een hoop te wachten. Hoeveel 
vergaderingen verwachten jullie nog voordat 
alles rond is?

Hay: Met de woningbouwvereniging het Oosten 
kan het snel rondkomen. Het grote struikelblok 
zal vooral de huurprijs zijn. Wij hebben een 
doelgroep voor ogen die weinig geld heeft. Kijk 
naar kinetisch noord, een grote broedplaats op het 
NDSM terrein, zij zijn uiteindelijk op 50 à 60 m2 
per jaar uitgekomen, terwijl ze heel idealistisch van 
start zijn gegaan. Wij willen echt onder deze prijs 
zitten, omdat er een grote groep mensen bestaat 
die op zoek is naar een goedkope werkruimte. Ons 
streven is dan ook de huurprijs zo laag mogelijk 
te houden.

Hay: Rond 12 maart moeten we echt uit de 
onderhandelingen komen over het pand, ook met 
betrekking tot de ventilatie en brandveiligheid. De 
rapporten hierover zijn nog niet beschikbaar. 

Jaap: We moeten in het bezit komen van de 
rapporten en het hebben over de staat van het 
gebouw, maar dat werd eerder naar buiten 
gebracht in een artikel in de Volkskrant zelf. Er 
werd iets genoemd over slechte ventilatie en over 
de brandveiligheid van het gebouw. In welke staat 
het pand echt verkeerd zal zich uitwijzen in de 
officiële rapporten, maar die zijn nog niet boven 
tafel. Woningbouwvereniging Het Oosten krijgt 
op 11 maart de rapporten. Als het gebouw in een 
slechte staat is, oftewel met verborgen gebreken 
zit, is het voor woningbouwvereniging Het Oosten 
beroerd, omdat ze met een leegstand te kampen 
hebben en omdat hun plan niet doorgaat. Ze 
kunnen het pand de komende jaren niet verhuren, 
voor ons is het vervelend, omdat ons plan voor dit 
pand dan niet doorgaat. We willen concreet aan de 
gang gaan en niet eeuwig in de onderhandelingen 
blijven steken.

Wat is jouw ideaal? Hoe gaat het er in jouw ogen 
uitzien als het goed loopt? 

Jaap: Dan gaat dit pand lukken; er komt  dan in 
de zomer een wild bruisend pand met een hoop 
reuring. We zoeken ook naar initiatieven die dit 
pand een cultureel gezicht geven. De Appel bij-
voorbeeld, dat is een gerespecteerd instituut.

Vindt je het belangrijk om een gerespecteerd 
instituut in een pand te hebben?

Jaap: Voor dit pand wel, omdat het in het cen-
trum zit.

Hay: Je staat gelijk op de kaart met zo’n instituut. 
Juist in  combinatie met starters en creatievelingen 
is het een goede combinatie.

Jaap: Met de huidige directeur van de Appel, Ann 
DeMeester, is het juist goed om in zo’n pand als dit 
te zitten. Ze zoeken het maatschappelijk debat op en 
bewerkstelligen een interactie met de samenleving. 
We zijn op zoek naar een kritische stroom in de 
samenleving. Ook een onderzoekcentrum als Somo  
past hierbij (Stichting Onderzoek voor Multinatio-
nale Ondernemingen), dat geeft net even die peper 
voor de kritische stroom in de samenleving.
 Beide panden moeten binnen een korte termijn 
een ander onderkomen zoeken en Somo heeft  
momenteel een optie op een verdieping hier in dit 
pand.

Jaap: Ik wil ook graag referentiebeelden als het 

Post-CS en Smart Project Space aanhalen, omdat 
het op elkaar lijkt qua culturele diversiteit en 
tijdelijkheid; het Volkspand is als het goed is voor 
zes jaar te huur en wat de locatie betreft is het een 
goeie plek. Post-CS en Smart Project Space vormen 
ook een referentiekader, in de zin van tijdelijkheid 
en culturele invulling van wat je kan binnen halen. 
Ze hebben wel meer ‘high-culture’ pretenties.
 Voor mij staat dat kader voor wat je er 
mee kan doen: bekend worden in de stad als 
bovengenoemde voorbeelden, maar dan met een 
andere invulling en tegen een lagere marktprijs.

Een lagere marktprijs dat trekt heel veel mensen 
aan, dat wil iedereen!

Jaap: Het zit in de combinatie, in dat wij een 
gerenommeerd instituut als De Appel willen  
binnenhalen gecombineerd  met 1/3e supergoed-
kope huur, voor de starters. Het is een vereiste 
om dit pand een belangrijke stedelijke functie te 
geven. Zoals beneden, een laagdrempelige functie, 
ruimte voor expo.

En de zevende etage van dit gebouw?

Jaap: Op de zevende etage kun je leuke dingen 
doen voor 200 a 300 mensen. De kantine voor 
het pand en ‘s avonds op het dak van de stad voor 
een leuke club. Vergelijk het met Club 11, maar die 
kunnen 600 mensen behuisen, het word dan iets 
kleinschaliger. Wie weet iets?

Hoe kunnen mensen zich aanmelden voor het 
Volkspand?

Jaap: Via de web-site van Urban Resort. Als ze in 
het profiel passen dan worden ze uitgenodigd voor 
een gesprek.

Wordt er gevraagd naar een inkomenbewijs?

Jaap: Voor de laagste huren is onze eis het mini- 
mum loon; 1200 Euro netto omzet is de boven-
grens voor de goedkope ruimtes. Dan krijg je 
een jaarcontract en als je meer verdient gaat dat 
omhoog en betaal je meer; (zie prijzen kostprijs 38 
kaal dan wordt het 68 per m2 ) Als je meer verdient 
dan wordt het bedrag per m2 nog eens met 10 euro 
per m2 verhoogt.

Er zit een bekende naam bij Urban Resort: Duco 
Stadig (voormalig wethouder van Ruimtelijke 
ordening en Stedelijke Ontwikkelingen). Wat doet  
hij bij Urban Resort hoe hebben jullie dit voor 
elkaar gekregen?

Jaap: Duco Stadig zit in van de raad van advies bij 
Urban Resort. Ik heb een keer een kop koffie met 
hem gedronken en de doelstellingen van Urban 
Resort aangekaart en toen was de zaak spoedig 
beklonken. Hij wil zich graag inzetten voor 
Urban Resort en hij heeft veel kennis van zaken. 
Daarnaast verstevigt zo’n naam natuurlijk onze 
onderhandelingspositie.

Wat willen jullie in de toekomst met Urban 
Resort bewerkstelligen?

Hay: Woon-en werkplekken creëren: dit is be-
langrijk voor de stad. De huidige leegstand van 
grote panden is onacceptabel en daar willen wij 
op deze wijze een invulling aan geven. Sommige 
panden rond Sloterdijk staan al meer dan vijf jaar 
leeg, maar daar kan veel mee gedaan worden. Er 
valt iets zinnigs te doen met deze panden en daar 
kunnen wij voor zorgen. De volgende stap is om 
zelf op zoek te gaan naar strategisch aantrekkelijke 
panden, qua afstand is Sloterdijk bijvoorbeeld 
makkelijk te bereiken.

Jaap: onze doelstelling is iets te vinden binnen de 
ring maar Sloterdijk is strategisch en psychologisch 
gezien een prima plek wat bereikbaarheid betreft.

Urban Resort. Onthoud deze naam als je een 
werkruimte zoekt. We gaan zeker meer van ze  
horen! Ben je geïnteresseerd of wil je je aan-
melden voor Het Volkspand? Kijk voor meer infor- 
matie op www.urbanresort.nl of meld je aan bij  
hay@urbanresort.nl als je een werkruimte wilt in 
het Volkspand.  

Met dank aan:  
Jaap Draaisma en Hay Schoolmeesters 
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Generaal Bothastraat 7D   
EINDHOVEN
T 040 2815503 
F 040 2822130    
overslag@iae.nl   
INFO
ROUTE en programma 
www.iae.nl/users/overslag   

OPEN 
Do. en vrij. van 11 - 15  
Zo. 13 - 17  e.o. afspraak

Machinekamer 2 (M2)
Een installatie van Marissa Evers
OPENING >  Zondag 27 mei om 15.00 uur 
Te zien t/m zondag 10 juni

Brick Lines 
Een installatie van Ronald de Ceuster
t/m zondag 6 mei

Sluitingsdatum kopij De Kantlijn #3 
Beeldende kunstenaars en schrijvers uit de Zuidelijke 
Nederlanden kunnen tot 1 mei een textuele of 
beeldende bijdrage insturen. Voor meer informatie, 
aanleveren agendaggevens en advertentietarieven:
www.dekantl i jn.nl 

Machinekamer 2 (M2)
Een installatie van Marissa Evers
OPENING >  Zondag 27 mei om 15.00 uur 
Te zien t/m zondag 10 juni

Brick Lines 
Een installatie van Ronald de Ceuster
t/m zondag 6 mei

Sluitingsdatum kopij De Kantlijn #3 
Beeldende kunstenaars en schrijvers uit de Zuidelijke 
Nederlanden kunnen tot 1 mei een textuele of 
beeldende bijdrage insturen. Voor meer informatie, 
aanleveren agendaggevens en advertentietarieven:
www.dekantl i jn.nl 



05.04.07/11:00–13:00
DOMINIEK HOENS

LOVE BEYOND THE LAW.
BADIOU AND PAULINE
UNIVERSALISM

— —SEMINAR

05.04.07/15:00–17:00
KATJA DIEFENBACH

DEMOCRACY BEYOND
LAW. LENIN’S CONCEPT 
OF THE DICTATORSHIP OF
THE PROLETARIAT

05.04.07/18:00
GRAHAM LOCK

THE DICTATORSHIP OF 
THE PROLETARIAT AS
POLITICAL SCIENCE

— —LECTURE

06.04.07/11:00–13:00
KATJA DIEFENBACH

DEMOCRACY BEYOND
LAW. NEGRI ON LENIN’S
EXPERIENCE-CONSTITUENT
POWER AND 
THE INSTITUTIONAL
COMPROMISE

— —SEMINAR

06.04.07/14:00–17:00
CLIC

THE OBJECT OF
PSYCHOANALYSIS

— —READING GROUP

26–28.05.07
JAN VAN EYCK VIDEO
WEEKEND

CHANTAL AKERMAN, PEDRO COSTA, CATHERINE DAVID,
CHRIS DERCON

FROM BLACK BOX 
TO WHITE CUBE

CORINNE CASTEL, JOHAN GRIMONPREZ, MARK NASH, 
DIRK DE WIT

THE HIDDEN STORY OF
VIDEO PRODUCTION

JOHAN GRIMONPREZ, KNUT ASDAM, PAVEL BRAILA, 
ISA ROSENBERGER, RAOUL MARROQUIN

CASE HISTORIES: 
EX-RESEARCHERS,
ARTISTS FROM THE 
JAN VAN EYCK ARCHIVE

— —ONGOING SCREENINGS, PRESENTATIONS, LECTURES
AND DISCUSSIONS

NEW PUBLICATIONS
MONIKA BAKKE (ED.)

GOING AERIAL. AIR, ART,
ARCHITECTURE

— —22 EURO

KASPER ANDREASEN

MOMENT’S NOTICE
— —10 EURO

Jan van Eyck Academie
Post-academic institute 
for research and production
Fine art, design, theory
Academieplein 
6211 km Maastricht
The Netherlands
t +31 (0)43 350 37 37 

Events & Productions
For more information: 
www.janvaneyck.nl
Subscription mailing list:
brief@janvaneyck.nl

15 MEI 2007
DEADLINE
BUITENLAND
ATELIERS



Stimuleringsfonds voor 
Architectuur
Groothandelsgebouw
Weena 723
Postbus 29066
3001 GB Rotterdam
t (010) 4361600
f (010) 4360639
e sfa@archfonds.nl
www.archfonds.nl

Het Stimuleringsfonds voor Architectuur verleent

Projectsubsidies 

voor culturele projecten op het gebied van architectuur, 
landschapsarchitectuur, stedenbouw, interieurarchitectuur 
en ruimtelijke ordening

Regeling projectsubsidies Architectuur
 Sluitingsdata:
� 1 juni � 15 augustus
� 15 oktober

HGIS-Cultuurmiddelen 2007 voor internationale projecten
 Sluitingsdata:
� 15 mei � 1 september

Regeling projectsubsidies Belvedere 2005-2008
NIEUW! Startsubsidies Belvedere

 Sluitingsdata:
� 10 mei � 1 augustus
�� 15 oktober

Voor informatie over het aanvragen van subsidie, het downloaden van
aanvraagformulieren en het beleidsplan Engagement EN Autonomie. 
Een cultuur van ruimte maken: www.archfonds.nl

Museum voor moderne en hedendaagse kunst

gehuisvest in het Glaspaleis Bongerd 18 / Postbus 1, NL 6400 AA Heerlen

+31 45 577 22 10 / stadsgalerij@heerlen.nl / www.stadsgalerijheerlen.nl

di, wo, vrij 11:00-17:00 uur / do 11:00-20:00 uur / za/zon- en feestdagen 13:00-17:00 uur

08/03/07 > 27/05/07 
JAN ROELAND
SCHILDERIJEN 1997-2007
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Beeld Taal Beeld
Een presentatie over unicons en beeldtaal

José Tavares
Marjolein van Hoek

Departement voor Filosofie en Kunst – Assen
Vaart NZ 2

9401 GM Assen
0592 315316 info@defka.nl www.defka.nl

>transartists.org
> your best source 
> on artist-in-residence opportunities

> Newsletter 17 is out!
> A-I-R in Latin America 
> Become a Trans Artists member:
> info@transartists.org



Het Huis voor de Kunsten Limburg, gevestigd in Roermond en financieel 
mogelijk gemaakt door de Provincie Limburg, is op zoek naar een:

CONSULENT BEELDENDE KUNST M/V

Met als taakstelling:
- de begeleiding van professionele kunstenaars in hun cultureel ondernemerschap
- de ondersteuning, bemiddeling en promotie van de professionele kunstinstellingen in de provincie Limburg

Wij verwachten reacties van kandidaten, die:
- middels opleiding en werkervaring deskundig zijn op het gebied van de hedendaagse kunst en op de hoogte zijn 

van hetgeen zich op deze terreinen in Limburg en daarbuiten afspeelt
- initiatiefrijk zijn en over organisatorische kwaliteiten beschikken
- goed ingevoerd zijn op het terrein van fondsenwerving
- in staat zijn om samenwerking tussen de diverse partijen in het veld tot stand te brengen
- beschikken over sterke communicatieve vaardigheden in woord en geschrift

Wij bieden een salaris dat past bij de functie; daarbij houden wij rekening met kennis en ervaring.

Uw brief met c.v. kunt u vóór 25 mei 2007 sturen naar de heer L. Benders, directeur Huis voor de Kunsten Limburg, 
Postbus 203, 6040 AE Roermond, T 0475 - 399 299.

Voor meer informatie kunt u contact opnemen met de heer L. Benders en/of kijken op www.hklimburg.nl

HKL_persadv_HDVdeijsberg.indd   1 26-03-2007   22:16:46

Warmoesstraat 139 
1012JB amsterdam / +31 20 6229434 / info@w139.nl

kunstenaars gezocht / call for artists: www.w139.nl/basement
www.139.nl
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t/m 15 april 2007 
Video animaties van: 

Jan van Nuenen 
OPTIMIZER/EVOLIZER



CHLOE PIENE 
JESPER JUST
TENTOONSTELLINGEN

Tot en met 6 mei 2007

PRIX DE ROME
TENTOONSTELLING
20 mei – 1 jul 2007 

Presentatie in Witte de With 
(Rotterdam) en De Appel 
(Amsterdam)

TRIS VONNA-MICHELL 
MARGARET SALMON
TENTOONSTELLINGEN

20 mei – 19 aug 2007

Witte de With
Center for Contemporary Art
Witte de Withstraat 50 
3012 BR Rotterdam, NL
T +31 10 4110144 
E info@wdw.nl www.wdw.nl
open: dins– zon, 11 – 18 uur

EVENTS

Zaterdag 19 mei

13:00 uur
Opening
Prix de Rome, Tris Vonna-
Michell en Margaret Salmon
@ Witte de With

15:00 uur
Artist’s talk
Margaret Salmon in gesprek 
met Polly Staple (Frieze)

18:00 uur
Opening
Prix de Rome
@ De Appel

Voor de data van Tris 
Vonna-Michells performances 
zie de website www.wdw.nl





25-03/06-05

Art in Handicrafts

26-05/21-06

Tasmanië Project

25-03/29-04

Corjan Nodelijk

06-05/06-06

Henk Hesselius

Hoofdweg 675 • 2131 BC Hoofddorp
geopend di t/m zo van 11 t/m 20 uur
t. 023 - 564 27 67 • www.hetouderaadhuis.nl

Raadhuisplein 3 • 2132 TZ Hoofddorp
geopend wo t/m za van 12 t/m 17 uur
t. 023 - 556 37 27 • www.galeriedemeerse.nl
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Almelo
HET TORENTJE  
Micronation, Notes on Tourism  
– May 26  
Egbert Gorterstraat (150m vanaf NS-station)  
(+31.546.531112)  
www.hettorentje.nl  

 
 
Almere
DE PAVILJOENS  
Translated Works 1990 – 2006  
Barbara Visser  
– Apr 15  
Open: Wednesday – Sunday 12 – 5 pm  
Thursday – Friday 12 – 9 pm  
Odeonstraat 3  
(+31.36.545 0400)  
www.depaviljoens.nl  

 

Amersfoort
ARMANDO MUSEUM  
Mijn schuld is niet van hier  
Bijbel, mythologie en het werk van Armando  
– Apr 15  
Open: Tuesday – Friday 11 am – 5 pm  
Saturday – Sunday 12 – 5 pm  
Langegracht 36  
(+31.33.461 4088)  
www.armandomuseum.nl  

 

Arnhem
PLAATSMAKEN  
Japanner in Toscane  
Lorena Wilms  
April 2 – April 28  
Emmastraat 73  
(+31.26.3515697)  
www.plaatsmaken.nl  

 

Amsterdam
ACF 
AMSTERDAMS CENTRUM VOOR FOTOGRAFIE  
Anouk Kruithof en Aram Tanis  
– April 28  
Open:Thursday- Saturday 13 – 17 pm  
Bethaniënstraat 39  
(+31.20.6224899)  
www.acf-web.nl  

DE APPEL  
Steven Shearer;  
Liner notes – Erik Parker  
– April 15  
The Go-Between  
Gustavo Artigas, Marjolein Dijkman e.v.a.  
– April 22  
Open: Tuesday – Sunday 11 am – 6 pm  
Nieuwe Spiegelstraat 10  
(+31.20.6255651)  
www.deappel.nl  

AKINCI  
Juul Hondius  
‘Layers’ ( Istanbul background)   
– April 21  
Open: Tuesday – Saturday 1 – 6 pm  
Lijnbaansgracht 317  
(+31.20.6380480)  
www.akinci.nl  

ARTI ET AMICITIAE  
Mens, Wereld, Ode, Angst: passages2  
– April 22  
Mathilde Cuijpers en Eric de Nie  
SeaSideLight  
– April 22  
Open: Tuesday – Sunday  1 pm – 6 pm  
Rokin 112  
(+31.20.6233508)  
www.arti.nl  

AYAC’S – GALERIE VOOR JONG SCHILDERTALENT 
Jakob Fioole  
‘ The shape of things to come’  
– April 28  
Open: Friday – Saturday 1 – 5.30 pm  
Keizersgracht 166  
(+31.20.6385240)  
www.ayacs.nl  

ARTLINE  
Didi van der Velde  
Nieuw werk  
– May 5  
Open: Monday – Friday 9 – 17 pm  
Bloemgracht 65  
(+31.20.4200974)  
artline@wvhadvies.nl  

CBK AMSTERDAM OOST-WATERGRAAFSMEER  
Bert Nienhuis  
Foto’s van het maken van “ De Schreeuw”  
– April 28  
Open: Thursday – Saturday 12 – 5 pm  
Derde Oosterparkstraat 201  
(+31.20.668 1753)  
www.cbkamsterdam.nl  

DUBBELBEE GALERIE  
Fahrettin Orenli  
Nieuw werk  
– April 21  
Maurice Braspenning  
Nieuwe schilderijen  
April 28 – May 26  
Open: Wednesday – Saturday 12 – 17.30 pm  
First Sunday of the month 14 – 17 pm  
Gerard Doustraat 142    /144  
(+31.20.623 2884)  
www.dubbelbee.nl  

FONDS BVBK  
Kevin van Braak & Rosella Biscotti  
Cities of Continuous Lines  
– April 20  
Brouwersgracht  276  
Open: Monday – Friday 10 – 17 pm  
(+31.20.5231523)  
www.fondsbvbk.nl  

GALERIE JULIETTE JONGMA  
Arjan van Helmond  
Schilderijen en publikatie  
– May 19  
Gerard Douplein 23  
Open: Wednesday – Saturday 13 –18 pm  
(+31 204636904)  
www.juliettejongma.com  
 
 
 
HUIS MARSEILLE  
David Goldblatt  
Intersections  
– May 27  
Open: Tuesday – Sunday 11 – 18 pm  
Keizersgracht 401  
(+31 20 5318989)  
www.huismarseille.nl  

MELKWEG GALERIE  
April – June  
Zwarte muur: portretten  
Laura Samson Rous  
Lucienne van der Mijle  
Voorbijsnellend Ogenblik  
April 14 – May 6  
Eric van den Elsen  
Viva Cuba  
May10 – June 3  
Open: Wednesday – Sunday 1 – 6 pm  
Elandsgracht 10  
(+31.20.330 3668)  
www.melkweg.nl  

MOTIVE GALLERY  
Dorothee  Meyer  
Fotografie  
– April 14  
Marjolein Rothman  
Iconography II – schilderijen  
April 21 – May 26  
Open: Wednesday – Sunday 1 pm – 8 pm  
Marnixstraat 409  
(+31.20.5318181)  
www.motivegallery.nl  

Mediamatic space  
Vergessene Fahnen von Florian Thalhofer  
Oosterdokskade 5 (zij-ingang)  
– May 11  
Open:Wednesday – Friday 18 – 23 pm  
www.mediamatic.net  

Galerie Onrust  
Alan Uglow  
– May 5  
Open: Wednesday – Saturday 13 – 18 pm  
First Sunday of the month 14 – 17 pm  
Planciusstraat 9-a  
(+31.20.4202219)  
www.galerieonrust.nl  

Outline  
Paul Kooiker: Daya cahen  
– April 21  
Open: Thursday – Saturday 13 – 17 pm  
(+3120.6931389)  
Oetewalerstraat 73  
www.outlineamsterdam.nl  

P/////AKT  
‘De Belofte’  
het beste van de kunstacademies  
– April 29  
Open: Thursday – Sunday 2 – 6 pm  
Zeeburgerdijk 53  
(+31.06.5427 0879)  
www.pakt.nu  

SANDBERG INSTITUUT  
One; & the other painting  
41 artists  
April 8 – April 29  
Open:13 – 18 pm  
Fred. Roeskestraat 98  
www.sandberg.nl  

SERIEUZE ZAKEN STUDIOOS  
‘Open Up:Young Korean Artists’  
– April 30  
open:Wednesday-Saturday 12 – 18 pm  
First Sunday of the month 14 – 17 pm  
Bilderdijkstraat 66hs  
(+31.20.4275770)  

STEDELIJK MUSEUM BUREAU AMSTERDAM  
Nina Fischer/ Maroan el Sani  
– May 13  
Open: Tuesday – Sunday 11 am – 5 pm  
Rozenstraat 59  
(+31.20.4220471)  
www.smba.nl  

STEDELIJK MUSEUM AMSTERDAM  
Mapping the City  
– May 20  
Paul Chan  
Lights & drawings  
– June 10  
Ryan Gander  
The Last Work  
– April 22  
Open: Daily 10 am – 6 pm  
Thursday 10 am – 9 pm  
Oosterdokskade 5  
(+31.20.5732737)  
www.stedelijk.nl  

W 139  
Jan van Nuenen  
Optimizer/Evolizer  
– April 15  
Open:Monday – Sunday 11 am – 8 pm  
Warmoesstraat 139  
(+31.20.6229434)  
www.w139.nl  

GALERIE DE WITTE VOET  
In parallel:beeld en tekening  
– May 6  
Open: Wednesday – Saturday 12 – 17pm  
First Sunday of the month 14 – 17pm  
Kerkstraat 135  
(+31.20.6258412)  
www.galeries.nl/dewittevoet.nl  

 

Assen
DeFKa  
Marjolein van Hoek/ Jose Tavares  
Beeldtaal  
– April 21  
Open: Thursday – Saturday 1 – 5 pm  
Vaart NZ 2  
(+31.592.315 316)  
www.defka.nl  

 

Brussel
ETABLISSEMENT D’EN FACE PROJECT  
Jacqueline Mesmaker  
until it fitted!  
– April 28  
Rue Antoine Dansaertstraat 161   
Open :Wednesday – Saturday 14 – 18 pm  
(+32.2 2194451)  
www.etablissementdenfaceprojects.org  

 

Beetsterzwaag
KUNSTHUIS SYB  
7 Ton  
7 artists  
– April 22  
The Expanding Pie  
A project on economy by the Dutch Art Institute  
April 25 – May 29  
Open: Friday – Sunday 1 – 6 pm  
Hoofdstraat 70  
(+31.512. 382376)  
www.kunsthuissyb.nl  

 

Dalfsen
SAFE  
About # 2  
Maria Zervou/Wouter Jansen  
– April 30  
Open: Tuesday – Sunday 11 am – 5 pm  
Steenbergsestraat 8  
(+31.164.277 050)  
www.markiezenhof.nl  

 

Den Haag
GEM.  
Sixties!  
– April 29  
Gavin Turk: The Negotian  
of Purpose  
– May 20  
Zeeuws Licht – Mondriaan in Domburg  
April 28 – August 5  
Helene Schjerfbeck: het geheim van Finland  
May 17 – September 2  
Yoshitomo Nara  
June 2 – October 28  
Open: Tuesday – Sunday 12 – 6 pm  
Stadhouderslaan 43  
(+31.70.3381133)  
www.gem-online.nl  

FOTOMUSEUM  
De vele gezichten van… Isabelle Huppert  
– June 1  
Open: Tuesday – Sunday 12 – 8 pm  
Stadhouderslaan 43  
(+31.70.3381144)  
www.fotomuseumdenhaag.nl  

 

Deventer
KUNSTENLAB  
Arjen Boerstra  
Anew 2007  
– April 22  
Open: Wednesday – Sunday 11 am – 5 pm  
Laboratoriumplein 1  
(+31.570.611848)  
www.kunstenlab.nl  

 

Dordrecht
CBK DORDRECHT  
Urban Explorers Festival  
Cilia Erens + many other artists  
May 5 – May 13  
Open: Wednesday – Saturday 12 am – 5 pm  
Voorstraat 180  
(+31.78.6314689)  
www.cbkdordrecht.nl  

 

Eindhoven
VAN ABBEMUSEUM  
Open: Tuesday – Sunday 11 am – 5 pm  
Thursday 11 am – 9 pm  
Bilderdijklaan 10  
(+31.40.2381000)  
www.vanabbemuseum.nl  

 

Groningen
Np3
NpeG
Geluidloze videoprogrammering
In busstop; hele jaar door.
Emmaplein
Tevens: Hofstraat 21
Leslie Kamps
– April 22
Open: Thursday – Sunday 14 – 18pm
(+31.50.3138260)
www.np3.nu

 

Heerlen
STADSGALERIJ HEERLEN  
Jan Roeland  
Schilderijen  
– May 27  
Open: Tuesday – Friday 11 am – 17 pm  
Thursday 11am – 20 pm; Sa./Sun. 13 – 17 pm  
Bongerd 18  
(+31.45.5772210)  
www.stadsgalerijheerlen.nl  
 
 
 
 

 

Helmond
GEMEENTEMUSEUM HELMOND  
Kampioenen van het volk  
Stephan Vanfleteren, Marc Steculorum en  
Joyce van Belkom  
– May 28  
Kasteelplein 1  
(+31.492.587 716)  
www.gemeentemuseumhelmond.nl  

CACAOFABRIEK  
Rachel Bacon: Desert Camouflage Zen Garden  
– April 14  
Open: Wednesday – Sunday 13 – 17 pm  
Engelseweg 1b  
(+31.492.599055)  
www.cacaofabriek.nl  

 

‘s-Hertogenbosch
STEDELIJK MUSEUM  
off  off  limit: solopresentatie  van Federico d’Orazio  
– May 27  
Open: Tuesday – Sunday 1 – 5 pm  
Magistratenlaan 100  
(+31.73.627 3680)  
www.sm-s.nl  

 

Hoofddorp
HET OUDE RAADHUIS  
Corjan Nodelijk  
Living in paintings  
– April 29  
Open: Tuesday – Sunday 11 am – 8 pm  
Hoofdweg 675  
(+31.23.5563727)  
www.galerie.demeerse.com  

 

Leiden
KUNSTCENTRUM HAAGWEG 4  
Moment  
Tineke Jacobs + 5 artists  
– April 29  
Open: Friday – Sunday 13 – 17 pm  
(+31.71.5148800)  
www.kunscentrumhaagweg4.nl  

RIJKSMUSEUM VOOR VOLKENKUNDE  
ETEN  
Tradities, taboes en delicatessen  
– Aug 26  
Afrikaanse werpmessen in de spotlights  
Afrika  galerij  
– July 15  
Open: Tuesday – Sunday 10 am – 5 pm  
Steenstraat 1  
(+31.71.516 8800)  
www.volkenkunde.nl  

 

London
TATE MODERN  
East – West : Objects Between Cultures  
Into  Seeing  New  
Janet  Leach  a.o.  
The  Unilever  Series: Carsten  Höller  a.o.  
In  Focus: Living  History  Norham  Castle,  
Sunrise  Maverick  Arts  Project  
Current  
Bankside  
(+00.44.20.78878000)  
www.tate.org.uk  

 

Maastricht
HEDAH  
Laurent Dupont-Garitte  
Faites semblant de vous intéresser  a une  
statue tout en dirigeant votre objectif  
vers votre sujet  
– April 22  
Open: Thursday – Sunday 1 – 5 pm  
Brusselsestraat 114  
Parallelweg 101  
(+31.43.351 0175)  
www.hedah.nl  

MARRES  
Raw,among the ruins  
Samenstelling Lisette Smits/Alexis Vaillant  
– May 20  
Open: Wednesday – Sunday 12 – 17 pm  
Kapucijnenstraat 98  
(+31.43.3270207)  
www.marres.org  

 

Nijmegen
MUSEUM HET VALKHOF  
De laatste uren van Herculaneum  
Verwoest door de Vesuvius  
– August  24  
Open: Tuesday – Friday 10 am – 5 pm  
Sunday 12 am – 5 pm  
Kelfkensbos 59  
(+31.24.3608805)  
www.museumhetvalkhof.nl  

 

Rotterdam
BLAAK 10  
75B: 10x10 a selection of work  
– May17  
Open: Wednesday – Sunday 11am – 18pm  
Witte de Withstraat 7a  
(+31.102414742)  
wdka10@hro.nl  

MUSEUM BOIJMANS VAN BEUNINGEN  
Open: Tuesday – Sunday 11 am – 5 pm  
Museumpark 18  
(+31.10.4419400)  
www.boijmans.rotterdam.nl  

TENT  
Risky business  
Kimberly Clark + 3 artists  
– May 20  
Open: Tuesday – Sunday 11 am – 18 pm  
Witte de Withstraat 50 (begane grond)  
(+31.10.4135498)  
www.tentrotterdam.nl  

WITTE DE WITH  
Center for Contemporary Art  
Jesper Just  
– May 6  
Chloe Piene  
– May 6  
Prix de Rome  
May 20 – July 1  
Open: Tuesday – Sunday 11 am – 18 pm  
(+31.10.4110144)  
www.wdw.nl  

Schiedam
STEDELIJK MUSEUM SCHIEDAM  
Droomoord  
Pavel Braila + 3 artists  
– July 1  
Wednesday free entry  
(+31.102463666)  
www.stedelijkmuseumschiedam.nl  
 
 

Tilburg
STICHTING DE PONT  
Shaven Head  
Keith  Tyson  
– June 17  
Open: Tuesday – Sunday 11 am – 5 pm  
Wilhelminapark 1  
(+31.13.5438300)  
www.depont.nl  

 

Utrecht
EXPODIUM – PLATFORM VOOR JONGE KUNST  
Uploaded # 2  
Chantal Erhardt + 7 artists  
April 26 – June 3  
Open: Wednesday – Sunday 1 – 6 pm  
Vredenburgpassage 88 (Hoog Catherijne)  
(+31.30.261 9796)  
www.expodium.nl  

 

Venlo
MUSEUM VAN BOMMEL VAN DAM  
Tune the Light  
26 partipants  
– June 10  
Deken van Oppensingel 6  
(+31.77.3513457)  
www.vanbommelvandam.nl   

 

Venray
ODAPARK  
Wilde Zeiten  
Monique Camps  
– May 20  
Open: Tuesday – Sunday 11 am – 5 pm  
Merkeloseweg 117  
(+31.478.513 690)  
www.odapark.nl  

 

Middelburg
ZEEUWS MUSEUM  
Opening: June 5  
Abdij, Middelburg  
(+31.118.65 3000)  
www.zeeuwsmuseum.nl  

 

Vlissingen
DE WILLEM3  
Aktuele Kunst Vlissingen  
Joanneke Meester, Lidy Jacobs, Isis Hoos  
Mixed media; sculpturen; installatie  
– May 6  
Open: Tuesday – Sunday 14 – 18pm  
Oranjestraat 4  
(+31.118415 505)  
www.burobk.nl  
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